
rozdistribuuje 2500 balíčků 
potravinové pomoci. Nejvíce, 
téměř polovinu všech balíčků 
obdrželi právě rodiče samo-
živitelé a jejich děti coby soci-
álně nejohroženější skupina.

K bezproblémovému fungo-
vání Sbírky potravin přispělo 
i ukotvení darování potravin 
v zákoně, inanční podpora ze 
strany státu nebo spoluprá-
ce potravinových bank a ob-
chodních řetězců na zajištění 
základních potřeb sociálně 

slabým skupinám obyvatel. 
Objem darovaného zboží pak 
narostl díky zavedení jarního 
i podzimního kola stejně jako 
její spuštění v on-line podobě.

Za jedenáct let trvání 
Sbírky potravin se podařilo 
vybrat díky štědrosti dárců 
celkem 4860 tun potravin, 
což odpovídá 9,72 milionu 
porcí jídla. K tomu dárci při-
spěli 617 tunami základního 
drogistického zboží. Do po-
sledního kola Sbírky potravin 

na podzim 2023 se zapojil re-
kordní počet přes 2000 pro-
dejen a 5000 dobrovolníků 
z řad zaměstnanců obchod-
ních řetězců, neziskového 
sektoru i veřejnosti.

Podpora potravinových 
bank ze strany 
obchodních řetězců

Právě díky průběžnému da-
rování potravin obchodními 
řetězci mají navíc lidé v ob-

tížné životní situaci jistotu, že 
se jim vždy dostane potřebné 
pomoci. Zintenzivňuje se rov-
něž inanční a provozní pod-
pora potravinových bank ze 
strany obchodních řetězců. 
V roce 2023 se podařilo shro-
máždit 13 200 tun potravin, 
z čehož na jednotlivé obchod-
ní řetězce připadlo 7900 tun, 
1210 tun vyneslo jarní a pod-
zimní kolo Sbírky potravin, 
1600 tunami přispěli produ-

Soutěže 

Studuj gastro 

se letos 

účastnilo 

28 středních 

škol

Vůně, 

která láká 

gurmány 

a milovníky 

tvarůžků

Ve Svijanech 

se pivo vaří 

už 460 let

41 49 52 
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Potravinové banky ve spolu-
práci s obchodními řetězci 
zajistily v loňském roce po-
moc celkem 400 000 lidem 
v nouzi. V meziročním srov-
nání jde o bezmála třetinový 
nárůst. Efektivní systém da-
rování potravin a základních 
hygienických potřeb předsta-
vuje Sbírka potravin, jedna 
z největších charitativních 
akcí v České republice.

„Za jedenáct let se nám ze 
Sbírky potravin podařilo vy-
tvořit fungující soukolí, jehož 
prostřednictvím je zajištěno 
zásobování potravinami a zá-
kladní drogerií pro širokou 
skupinu obyvatel v nouzi. 
Smutnou pravdou zůstává, že 
v České republice se nachází 
těsně nad hranicí chudoby 
přes milion lidí,“ konstatoval 

Aleš Slavíček, předseda České 
federace potravinových bank 
a dodal: „Rostoucí poptáv-
ka je patrná i v terénu, kde 
s nově založenými výdejnami 
objíždějí potravinové banky 
celou republiku. Poslední rok 
registrujeme zvýšený zájem 
o pomoc ze strany rodičů sa-
moživitelů s malými dětmi. 
Největší zájem je o dětskou 
výživu a hygienické potřeby 
pro nejmenší.“

Týdně se dostane 
k potřebným 
až 2500 balíčků

Výdejny potravinové pomoci 
provozují potravinové banky 
od loňského léta a za tu dobu 
skrze ně podpořily více než 
20 000 lidí v nouzi. Týdně se 

Na zahájení sbírky potravin k přítomným promluvili oba hlavní aktéři Tomáš Prouza, prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu ČR a Aleš Slavíček, předseda České federa-
ce potravinových bank.

Sbírka potravin a darování potravin a dro-
gerie během celého roku obchodními 
řetězci patří mezi významné pilíře pomo-
ci obyvatelům v obtížné životní situaci. 
Roste počet příjemců pomoci z řad samo-
živitelek a samoživitelů s malými dětmi. 
Rekordní výsledek má za sebou letošní 
jarní kolo celorepublikové Sbírky potra-
vin, když v úterý 23. dubna skončila mož-
nost darování v šestici on-line obchodů 
Billa e-shop, dm drogerie markt, Košík.
cz, Rohlík.cz, iTesco.cz a Teta drogerie. 
Dohromady se tak včetně sobotní sbírky 
13. dubna podařilo vybrat 509 tun potra-
vin a 56 tun drogistického zboží. Systém 
darování by bylo vhodné rozšířit rovněž 
do sektoru nábytku a oděvů a v této sou-
vislosti snížit DPH na nulu.

S moukou to umíme
MLÝN HERBER spol. s r.o., Mlynářská 1/215, 747 73 Opava-Vávrovice, +420/553 780 509, herber@mlynherber.cz 

www.mlynherber.cz
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centi a 2500 tun se vybralo 
například prostřednictvím 
dalších sbírek, darů nebo po-
mocí evropského projektu, 
za kterým stojí Ministerstvo 
práce a sociálních věcí ČR.

„Role obchodních řetězců 
při zajištění potravin či hy-
gienických potřeb pro lidi 
v nouzi je opravdu nezastupi-
telná. Je potěšující, že se daří 
zvyšovat objem poskytované 
pomoci, s čímž souvisí i stále 
větší počet zapojených pro-
dejen a dobrovolníků během 
konání Sbírky potravin. Prá-
vě přítomnost dobrovolníků 
v prodejnách výrazně zvyšuje 
efektivitu vybraných potravin. 
Chystáme další kroky, které 
by měly podpořit navýšení 
objemu vysbíraného zboží 
a jeho snazší darování, ať 
už v kamenných prodejnách 
nebo on-line formou,“ sdě-
lil Tomáš Prouza, prezident 
Svazu obchodu a cestovního 
ruchu ČR a doplnil: „Vedle 
průběžného darování a ka-
ždoročních sbírek potravin 
pomáhají řetězce inancovat 
provoz potravinových bank. 
Pro zintenzivnění pomoci by 
bylo jistě vhodné rozšířit sys-
tém darování i do sektoru ná-
bytku a oděvů a v této souvis-
losti snížit DPH na darované 
věci na nulu. S partnerskými 

stranami o tom vedeme prů-
běžná jednání.“

Snahou je také snížit 
plýtvání potravinami 
na minimum

Jak zdůraznil ministr země-
dělství Marek Výborný, stát 

vnímá roli potravinových 
bank a Sbírky potravin jako 
nedílnou součást pomoci 
občanům v nouzi. „Minister-
stvo zemědělství podporuje 
a bude i nadále podporovat 
potravinové banky i Sbírku 
potravin. Naším dlouho-
dobým záměrem je snížit 

plýtvání potravinami na mi-
nimum, a to jak u výrobců 
i prodejců, tak zejména u do-
mácností. Počet lidí ohro-
žených chudobou se nadále 
pohybuje kolem 10 procent, 
ovšem obyvatel odkázaných 
na pomoc neustále přibývá. 
To, že v současnosti doká-
žeme efektivně zajišťovat 
jejich zásobování, je jedním 
z důkazů, že systém nezis-
kových organizací v Česku 
dobře funguje. Spolupráce 
státu, potravinových bank 
a komerčního sektoru jed-
noznačně dokládá, že pro-
pojení u podobných projek-
tů jako je Sbírka potravin 
je možné a zlepšuje kvalitu 
života v naší společnosti,“ 
uvedl M. Výborný.

Aktuální jarní kolo Sbír-
ky potravin se uskutečnilo 
v sobotu 13. dubna 2024 
ve více než 2000 prodejnách 
v rámci celé České republiky. 
Pomoc je zaměřena zejmé-
na na rodiče samoživitele, 
rodiny v krizi, pěstounské 
rodiny, seniory, hendike-
pované občany či lidi bez 
domova. Vedle možnosti 
darování v obchodech běží 
rovněž Sbírka potravin on-
-line formou v dalších šesti 
zapojených e-shopech, a to 
od 9. do 23. dubna 2024.

Eugenie Línková

My jsme tentokrát dali slovo 
staronovému prezidentovi 
Svazu obchodu a cestovního 
ruchu (SOCR) ing. Tomáši 
Prouzovi, který je zároveň 
i viceprezidentem Hospodář-
ské komory. Zde jsou i od-
povědi na tři dost důležitém 
otázky.

Hodně se mluví o mo-
dernizaci obchodu pomocí 
robotů. Můžete jen stručně 
přiblížit, na jakých pozi-
cích v obchodě mohou být 
roboti úspěšní?
Zavádění robotických systé-
mů do sektoru obchodu se 
děje průběžně. Zmínit mohu 
modernizační procesy typu 
robotizace skladů, rozšiřo-
vání bezobslužných pokla-
den nebo postupné zavádění 
plně bezobslužných prode-
jen. V rámci skladů zastávají 
robotické systémy napří-
klad převozy nadměrného 
nákladu. Dále se pak jedná 
o elektrizované příjmy zbo-
ží nebo fakturace, které celý 
proces výrazně zefektivní, 
stejně jako propojení prode-
jen s objednávkovým systé-
mem velkoobchodu. Trendu 
bezobslužnosti mohou na-
pomoci digitální cenovky, 

které umožňují vybrané zbo-
ží zaplatit prostřednictvím 
věrnostní karty propojené 
s bankovním účtem či po-
mocí aplikace v mobilním 
telefonu. Kartu nebo telefon 
zákazník přiloží k elektronic-
ké cenovce a zboží si rovnou 
uloží do tašky. 

 
Snahou zejména Minis-
terstva životního prostředí 
je snížit co nejvíce podíl 
plastů na našem trhu. SOCR 
ČR se v tom hodně angažu-
je. Jak konkrétně?
Jednotlivé obchodní řetěz-
ce sdružené v SOCR si daly 
ve svých strategiích jako 
jeden z cílů do budoucna 
výrazně omezit používání 
nerecyklovaných materiá-
lů. Plánují proto zajistit, aby 
obaly výrobků byly recyklo-
vatelné, a zároveň aby obec-
ně vytvářely méně odpadu 
z obalů. Týká se to například 
i plastových tašek, které jsou 
nahrazovány taškami či sáč-
ky z papíru, bavlny či poly-
esteru, tedy určenými k opa-
kovanému použití. Obchodní 
řetězce částečně zvažují i tzv. 
bezobalovou variantu, tedy, 
že by produkty prodávaly ne-
zabalené. Aktuálně jednáme 

i na téma zálohování plasto-
vých lahví. Tento systém je 
však potřeba nastavit se vší 
zodpovědností, aby skutečně 
dobře plnil daný účel. 

 
Podpora nabídky men-
ších dodavatelů, kteří 
na svých farmách zpraco-
vávají své komodity v hoto-
vé potravinářské výrobky, 
již má ve své pravomoci ob-
chod řadu let. Jak to v ně-
kterých svých sítích super-
markety praktikují, a co 
byste zejména vyzdvihl?
Obchodní řetězce podporují 
regionální chovatele i pěs-
titele. Na pultech prodejen 
je dlouhodobě 80 až 90 % 
domácích potravin. Obchod-
níci jsou připraveni vykoupit 
vše, co domácí zemědělci 
vypěstují a potravináři vy-
robí. Musí to být však v do-
statečné kvalitě a za odpoví-
dající cenu, kterou jsou lidé 
ochotni akceptovat. Mohl 

bych uvést nespočet příkla-
dů úspěšné a dlouhodobé 
spolupráce mezi českými 
zemědělci či potravináři 
na jedné straně a obchodní-
ky na straně druhé. Zákazník 
chce mít pochopitelně co 
nejpestřejší výběr, proto se 
část zboží samozřejmě do-
váží, zejména mimo sezonu. 
To je realita všude v Evro-
pě. My děláme všechno pro 
to, abychom měli širokou 
nabídku českých potravin, 
podporujeme malé země-
dělce, dokonce jim i inancu-
jeme rozvoj a garantujeme 
jim dlouhodobě odběry. Mu-
sím zmínit v této souvislosti 
i spolupráci na privátních 
značkách, která dává stabi-
litu tuzemským potraviná-
řům. Bez nutnosti investovat 
do vlastních distribučních 
kanálů a marketingu se jim 
navíc otevírá přístup také 
na zahraniční trhy.

Eugenie Línková

Obchod je významným partnerem potra-
vinářů i zemědělců. Je to tak zvaná potra-
vinová vertikála, kdy jedna bez druhé by 
těžko mohla existovat, a tak dobrá spolu-
práce je pro všechny nesmírně důležitá. 
Proto jako vlastně jediný magazín v ČR se 
populární formou této vertikále detailně 
dlouhodobě věnujeme. A že se někdy tito 
tři partneři dohadují a nejsou zajedno, 
o tom je výměna názorů, a je-li diskuse ku 
prospěchu všech tří stran, jen dobře, a jak 
se říká, jen do toho.

Tři otázky pro Tomáše Prouzu
Garance dlouhodobých odběrů produkce v síti supermarketů

Tomáš Prouza bude dalších 
pět let prezidentem SOCR ČR

„Chtěl bych velmi poděko-
vat za důvěru, kterou jsem 
dostal od členské základny 
svazu. Považuji to za oce-
nění své práce i všech svých 
kolegů za posledních pět 
let. Především je to ale ob-
rovský závazek do dalšího 
období. Sektor obchodu 
i cestovního ruchu tvoří 
významnou součást české 
ekonomiky a potřebuje fun-
govat ve férovém a předví-
datelném podnikatelském 
prostředí bez zbytečných 
regulací a dusivé byrokra-
cie. I proto mezi mé hlavní 
priority bude nadále patřit 
snižování administrativní 
zátěže, podpora moderni-
zace obchodu stejně jako 
rozvoj agendy udržitelnos-
ti a restart státem ignoro-
vaného cestovního ruchu 
a gastronomie,“ uvedl To-
máš Prouza a dodal: „Jak 
opakovaně zaznělo i od na-
šich členů, velké poděková-
ní zaslouží celý náš skvělý 
tým, díky kterému je SOCR 
tak silný a viditelný jako ni-
kdy v minulosti. Podle toho, 
jak se vyvíjí podnikatelské 
prostředí, nás čeká v Česku 
i v rámci Evropské unie na-
dále hodně práce.“ 

SOCR ČR zastupuje přes 
6000 podnikatelů v oblasti 
obchodu, gastronomie, ces-
tovního ruchu a služeb, kte-
ří vytvářejí 492 000 pracov-
ních míst a jsou v kontaktu 
v podstatě se všemi obyva-
teli České republiky.

SOCR ČR byl založen 
v roce 1990 a po Svazu prů-
myslu a dopravy ČR předsta-
vuje druhý největší zaměst-
navatelský svaz u nás. Je 
nezávislým a dobrovolným 
sdružením asociací, aliancí, 
družstev a firem podnikají-
cích v malo- a velkoobcho-

dě, gastronomii, cestovním 
ruchu a ve službách.

Klíčové priority SOCR ČR 
na další období:

• Podporovat rozvoj a mo-
dernizaci obchodu v ČR 
s důrazem na automatizaci 
a snižování nákladů.

• Nadále bojovat za snižová-
ní byrokracie a bránit ome-
zování volného evropského 
trhu.

• Rozvíjet spolupráci s Hos-
podářskou komorou ČR, 
EuroCommerce, Svazem 
průmyslu a dopravy ČR 
a dalšími zaměstnavatel-
skými organizacemi.

• Rozvinout agendu udrži-
telnosti včetně otázky zá-
lohových a EPR systémů, 
nastavit systém informo-
vání o emisní stopě celého 
dodavatelského řetězce 
a zaměřit se na její snižová-
ní.

• Podporovat nabídku zdra-
ví prospěšných potravin 
a pomáhat se zlepšováním 
zdravotního stavu české 
populace, mimo jiné pomo-
cí reformulací privátních 
značek.

• Podporovat nabídku men-
ších dodavatelů a pomoci 
s modernizací českého ze-
mědělství a potravinářství, 
zejména s ohledem na kli-
matickou změnu a energe-
tickou náročnost.

• Podporovat restart cestov-
ního ruchu a zlepšování 
jeho kvality. 

• Pomoci s dalším rozvojem 
využití památek a podpo-
řit posílení kongresové 
a eventové turistiky.

• Aktivně se podílet na vy-
tvoření systému řízení ces-
tovního ruchu a jeho inan-
cování. 

pokračování ze str. 35

Sbírka potravin pro potřebné bývá plná radosti a úsměvy jsou plně na místě.

Na Valné hromadě Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR (SOCR ČR), konané 
uprostřed letošního května, byl do funkce 
prezidenta na další pětileté období zvo-
len dosavadní prezident Tomáš Prouza. 
Viceprezidenty se stali Patrik Dojčinovič 
a Václav Stárek. Představenstvo SOCR ČR 
má celkem 15 členů a skládá se z prezi-
denta, dvou viceprezidentů a 12 členů. 
Dozorčí rada je tříčlenná.

Prezident SOCR Tomáš Prouza

Potraviny příliš nezlevní
Ceny zemědělských výrobců 
byly v květnu o 10,1 % nižší 
než ve stejném měsíci roku 
2023. Meziměsíčně pak kles-
ly o 1,5 %. Data 17.6.2024 
zveřejnil Český statistický 
úřad (ČSÚ). Statistici také 
zveřejnili klíčová čísla o ce-
nách výrobců v Česku. Ta 
jsou důležitá proto, že ceny, 
za které výrobci v zeměděl-
ství, v průmyslu i ve staveb-
nictví prodávají své výrobky 
a služby dále, se promítají 
do konečných cen, jež platí 
zákazníci. Meziměsíčně ceny 
zemědělských výrobců kles-
ly o 1,5 % a meziročně byly 
nižší o 10,1 %. 

„V meziročním srovnání 
klesly ceny v zemědělství již 
třináctý měsíc v řadě, ten-
tokrát o 10,1 %. Ceny v prů-
myslu se meziročně zvýšily 
o 1,0 %. Ceny stavebních pra-
cí meziročně vzrostly o 2,1 % 
a ceny tržních služeb pro 

podniky o 3,2 %,“ okomen-
toval aktuální data Vladimír 
Klimeš, vedoucí oddělení sta-
tistiky cen průmyslu a zahra-
ničního obchodu ČSÚ.

Meziměsíčně klesly na-
příklad ceny vajec o 6,8 %, 
drůbeže o 2,3 %, obilovin 
o 0,7 % a prasat o 0,3 %. 
Vzrostly ceny olejnin o 1,7 % 
a mléka o 0,9 %. Meziroč-
ně se zvýšily ceny ovoce 
o 49,7 %, brambor o 33,9 % 
a zeleniny o 6,1 %. „V ze-
mědělství se ceny dál sni-
žují, takže není moc důvodů 
k tomu, aby dál nezlevnily 
i některé potraviny. Přede-
vším v případě těch rostlin-
ného původu,“ uvedl hlavní 
ekonom Banky Creditas Petr 
Dufek pro ČTK. Upozornil 
ale, že celkové zvýšení cen, 
které potraviny zaznamena-
ly za posledních pět, let, se 
podaří odbourat jen těžko.

(egi)
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Editorial

Města začínají chápat 
strasti zemědělců

Jaro a počínající léto má 
mnoho barev a nesmírné 
množství aktivit, a to jak 
v přírodě, tak u lidských 
činností. Zaznamenali jsme  
v poslední  době řadu sou-
těží, zajímavých, někdy 
i nečekaných vítězství ale 
i proher. Přesto život běží dál a my bychom  se měli ra-
dovat z každého započatého dne.  Společně s vámi, naši-
mi čtenáři ale vytváříme magazín zacílený  na  potravní 
vertikálu, a tam se dělo opravdu moc zajímavých a někdy 
i nečekaných událostí.

Začněme tou špatnou, ať to nepříjemné máme za se-
bou. Je to nečekaný mráz v době, kdy jaro bylo předčas-
ně letos v plném rozpuku květů. Ty mráz doslova sežehl 
a zůstala na polích se zeleninou, ale hlavně v sadech a vi-
nicích dokonalá spoušť. Nestalo se to jen ale našim země-
dělcům, i okolní státy  budou mít mnohem nižší úrodu 
těchto vitamínů v podobě ovoce, zeleniny ,ale i dobrého 
moku -kvalitního vína. Podrobně o tom informujeme 
uvnitř tohoto čísla i s konkrétními částkami obřích ztrát, 
ale i nabízené pomoci, která se ale jaksi scvrkává. Z mili-
ardy od státu v případě ovoce  je to zatím méně a totéž 
v ještě horším gardu je u vinohradů.

Zemědělcům tak přibyly další vrásky na tváři a tento-
krát už dost důrazně žádají vládu, aby  přestala upřed-
nostňovat zcela jiné aktivity a taky se trochu soustředila 
na to, čím je člověk doslova živ, a to jsou zdravé potraviny. 
U nás se vyráběly  díky pestrosti půdy a klimatu  ve vel-
kém množství a dokonce jsme byli nejen soběstační 
v mnoha komoditách, ale přebytky jsme ve velkém vy-
váželi. Dnes je to v jiném gardu, a tak zemědělcům začal 
doslova boj o život, a oni na sebe upozorňují  demonstra-
cemi. A  to nejen u nás, ale i v dalších zemích Evropské 
unie, kde se jim řadu let především škrtá z podpor a i ty 
domácí jsou taky čím dál tím víc skromnější. Už několi-
krát se tak  s traktory objevili  v ulicích našich velkých 
měst, a zejména v Praze to bylo zpočátku  mnoha lidem 
proti srsti,  a  slovo skuhrat je jen slabým odvarem někte-
rých i ostrých kritik.

A tak  tu máme ale i tu dobrou zprávu, co nás v posled-
ní době doslova zvedla ze židle. Do redakce nám přišly 
dva obrázky a prý od Pražáků, že už chápou, proč se ze-
mědělcům nelíbí přístup státu k jejich profesi a strádají 
bez nadsázky. Ty dva obrázky jsou datované začátkem 
června a je na nich stručně řečeno, že i lidé v městech 
prohlédli, chápou  rozladěnost zemědělců a poslali to 
formou krásných dvou pohledů rozesmátých dětských 
tvářiček  na  mnoha  kapustiček v poli a stejně tak hus-
tých řad  mrkví  v řádcích.  „Pražáci drží palce zeměděl-
cům“, stálo v příloze doprovodného sdělení. A pak že  se 
tu rozdělují  lidé na dva tábory. V tomto ohledu to zřejmě 
přestává platit, a tak když dnes vidíme hemžení traktorů 
a různé zemědělské techniky na polích a klapot mnoha 
strojů v potravinářských provozech, i dřívější skuhralové 
přišli na to, kdo tu opravdu tvoří ty pravé hodnoty. Bez 
remcání a naostro, za každého počasí.  Dokonce země-
dělci s řadou potravinářů, co se k  nim přidávají, odvolali 
plánovanou demonstraci, aby nejitřili emoce po sloven-
ském atentátu na premiéra. A právě i tito tvůrci stále těch 
nejkvalitnějších potravin z domácí „líhně“ z  hal  živočiš-
né  produkce, ale i  na poli a nebo ve velkých prostorách 
potravinářských provozů  denně dávají na náš stůl ty 
nej mléčné výrobky, ty nejzdravější  odrůdy vína, likérů 
stočených do úhledných lahví a nebo i masa  prostého 
jakýchkoliv reziduí chemie jako jsou hormony a nebo 
zbytky  ochranných prostředků, co se dostaly do země, 
a pak hlavně do bachorů hospodářských zvířat. To vše je  
zahrnuté do výsledků soutěží, ale i do pomoci potřebným 
v podobě darů  potravinových sbírek.

V čísle jsou jak ryze nadčasové novinky  pro odborníky, 
tak i hodně čtivého pro každého z nás, co se na zeměděl-
ství díváme hlavně z okénka auta, vlaku nebo autobusu. 
Toto hemžení  na polích a loukách je o to víc sympatické, 
že jako včely dokážou svou pílí ozdravit lidský organi-
smus, tak právě ti, co mají zásluhu na -  vzletně řečeno 
-  našem chlebu vezdejším, jsou plní elánu a dobré mysli. 
Rozhodně není pravdou, že by jen natahovali ruce na do-
tace, jak se jednou dokonce po demonstraci tvrdilo, opak 
je pravdou,  a ty, co by to znovu říkali, neberme vážně.

Až se tedy podíváte na ty dětské hlavy o stovce roztomi-
lých exemplářů na poli s kapustou nebo mrkví, co najdete 
uvnitř čísla magazínu, tak si vzpomeňte na průvodní slo-
va pisatelů, že města stojí už dnes  z valné části za země-
dělci a chápou jejich snahu obstát.  Eugenie Línková

šéfredaktorka 

Zemědělcům jde o udržení českých potravin na trhu
V posledních několika týdnech proběhla mezi 
zemědělci a zástupci naší vlády 3 význam-
ná jednání. Odstartoval je 33. sněm Agrární 
komory ČR v první den zemědělského veletr-
hu Techagro na výstavišti v Brně, a to 7.dub-
na. Namísto plánované demonstrace na 22. 
května z důvodu atentátu na slovenského 
premiéra Roberta Fica a nastalou napjatou 
rozjitřenou situaci v obou zemích bývalého 
Československa vedení AK ČR připravenou 
akci zrušilo a přijalo možnost se v tento den 
setkat s ministrem zemědělství Markem Vý-
borným a ministrem inancí Zbyňkem Stan-
jurou. Ten nabídl prověřit možnosti státního 
rozpočtu a ochotu bavit se o konkrétních 
možnostech pomoci. A třetí jednání konané 
4. 6. 2024 mezi AK ČR a jejími několika ne-
vládními organizacemi opět s těmito dvěma 
ministry přineslo kýžený zvrat k lepšímu.

Podle vyjádření prezidenta 
Agrární komory ČR Jana Do-
ležala na tiskové konferenci 
po schůzce s ministry země-
dělství a inancí bylo jednání 
konstruktivní. „Nyní konečně 
řešíme, jak prakticky pomoci 
zemědělcům a jak to udělat 
v co nejkratším čase. Jedině 
tak se podaří udržet produkci 
zemědělských komodit na vý-
robu kvalitních potravin tady 
v České republice. Stále trvá-
me na posunu v rámci pěti 
priorit, na nichž se shodly 
hlavní zemědělské nevládní 
organizace a byly předloženy 
vládě,“ řekl Jan Doležal.

Urychlení fi nančních toků

Z původních 10 požadavků 
vládě, jak zlepšit situaci v ze-
mědělství, jak deklarovali 
ve svém prohlášení delegáti 
33. sněmu v Brně a uvádíme 
detailně v přední části maga-
zínu, se požadavky ještě zú-
žily. „V některých oblastech 
určitý posun nastal, v jiných 
jsme měli větší očekávání,“ vy-
světlil novinářům Jan Doležal. 
„Hlavním tématem jednání 
bylo proto zejména urychle-
ní stávajících inančních toků 
a zlepšení cash low zeměděl-
ců v roce 2024 a v roce 2025 
a dále odbourávání regulací 
a administrativních překážek 
u zemědělských podnikatelů. 
Požádali jsme oba ministry, 
aby se na jednání Rady Evrop-

ské unie zasadili především 
o aktivaci krizové rezervy EU 
a okamžité uvolnění peněz 
pro zemědělce. Také my si 
přejeme zůstat u jednacího 
stolu než protestovat v uli-
cích. Bohužel čas běží a mu-
síme vidět, že vláda podniká 
praktické kroky na pomoc 
zemědělcům,“ dodal.

Za měsíc dojde k revizi slibů 
a jejich plnění

Po těchto 3 jednáních země-
dělci budou krátce vyčkávat, 
zda nejde jen o oddalování 
naplnění slibů. „Pokud neuvi-
díme posun a výsledky, jsme 
připraveni okamžitě zorgani-
zovat protestní akce ve spolu-
práci s dalšími zemědělskými 
nevládními organizacemi, 

kterými jsou Zemědělský 
svaz ČR, Českomoravský svaz 
zemědělských podnikatelů, 
Společnost mladých agrár-
níků ČR, Iniciativa zeměděl-
ských a potravinářských pod-
niků a Asociace soukromého 
zemědělství Olomouckého 
kraje,“ kladl důraz na široké 
spektrum podpory z řady 
profesních organizací agrár-
ního sektoru prezident Dole-
žal a konstatoval. „Zatím jsme 
slyšeli mnoho slibů a očeká-
vám jejich potvrzení v písem-
né podobě, abychom je mohli 
předložit našim členům. Další 
jednání mezi zemědělci a vlá-
dou by se mělo uskutečnit 
za měsíc.“

Peníze včas a ne s ročním 
zpožděním

To byla slova nejvyššího před-
stavitele největší agrární or-
ganizace v zemi, a tak už jen 
připomeňme v detailu, co 
jsou hlavní a nejdůležitější 
požadavky zemědělců tlumo-
čené vládě, které po jednání 
s dvěma ministry shrnul Jan 
Doležal široké členské základ-
ně a stejně tak potravinářům 
a veřejnosti, aby informova-
nost byla co nejlepší.

„Ministr Stanjura avizoval 
připravenost prověřit plat-
by záloh na zelenou naftu 
tak, aby peníze nepřicházely 
s ročním zpožděním, a ga-
rantoval také snahu zajistit 
průběžné toky peněz na zá-
lohy přímých plateb tak, aby 
je zemědělci měli co nejdříve 
na účtech. Jednat se bude také 
o posílení rozpočtu PGRLF 
na provozní peníze. Z našeho 
pohledu jde alespoň o urči-

té narovnání cash low, které 
významně pomůže. Z jeho úst 
také zazněl údiv nad tím, proč 
na nás jsou kladeny stále větší 
a větší environmentální poža-
davky a ambice, když nejsou 
inance na jejich kompenzace. 

Potvrzeny jsou také 2 miliar-
dy korun nad rámec rozpočtu 
kapitoly zemědělství pro rok 
2025,“ upřesnil, o jaké jde pe-
níze Doležal.

Stížnost na přebujelou 
byrokracii

Bohužel, jak vychází najevo, 
zemědělci stále jen čekají 
na realizaci příslibu minist-
ra zemědělství k předložení 
resortního antibyrokratické-
ho balíčku. Rychlé opatření, 
které nestojí prakticky žádné 
peníze, jen práci úředníků, ale 
zároveň zemědělcům velmi 
zásadně pomůže.

„Požadujeme také ze strany 
MZe a SZIF co nejširší nastave-
ní záloh, tedy včetně ekoplateb 
na podzimní výplaty a podpo-
řit v Bruselu jejich 70% výši. 
Samozřejmě s plně funkčním 
systémem Portálu farmáře. 
Sektor je v dlouhodobé krizi 
a jestliže stát trvá na striktním 
dodržování pravidel po svých 
zemědělcích, tak zeměděl-
ci žádají perfektní, vstřícné 
a proaktivní řešení svých po-
žadavků se servisem profesio-
nálního úřednického aparátu,“ 
uzavřel Jan Doležal.

Požadavek směrem k mini-
strovi zemědělství je také ve-
řejná garance vyřčených slibů 
vlády ČR, termínů jejich plnění 
a samozřejmě jejich dodržení.

Eugenie Línková

Pražáci zdraví venkov
Každá redakce, ať denních 
médií, tak i magazínů má své 
oddělení dopisů, kam čtená-
ři zasílají své názory. Jsou to 
často určité náměty, stížnos-
ti a poskrovnu i chvála. Té se 
i v životě dostává pomálu, 
o to víc si člověk váží pozi-
tivního hodnocení a nebo 
i pochvalných dopisů. Nám 
do redakce nedávno přišly 
dva krásné pohledy, které by 
člověka, co sleduje intenziv-
ně dění v zemědělství, moh-
ly až dojmout.

Předešleme, že zejména 
po té prví letošní demon-
straci v lednu v Praze, kam 
i zemědělci přijeli s traktory, 
si někteří Pražané stěžovali 
na pozdní příchod do práce 
a komplikace, co jim tímto 
aktem vznikly. Nadávky ne-
byly výjimkou. V regionech 
tomu pak už bylo jinak, 
smířlivěji. Někde se i na-
skytly situace, kdy lidé do-

nášeli k okénkům traktorů 
koláče a občerstvení, a nebo 
z aut visely české prapory, 
skoro jako při mistrovství 
ve fotbale. I taková videa 
jsme dostávali do redakce 
magazínu. O to víc nás potě-
šilo stručné sdělení u obou 
pohlednic, co takto před-

kládáme, že Pražáci stojí 
za zemědělci. Chápou jejich 
problémy a vyjadřují pod-
poru. Ty dva jsou kouzelné 
a my jejich prezentací v čísle 
chceme vnést trochu světla 
a pohody do dnešních dní. 
Lidé se totiž začínají vzá-
jemně stále víc chápat a ne-

jde o dva nepřátelské tábo-
ry, ale o masu lidí, co chtějí 
pokojně žít, pracovat a pod-
pořit jeden druhého, aby se 
situace vrátila do normálu. 
To přejeme i my vám, vá-
žení čtenáři, a to ještě před 
vstupem do letních prázd-
ninových dní dovolených. 
A Pražákům za hezký vzkaz 
venkovu patří velký dík.

 Eugenie Línková
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Jan Doležal, prezdeint AKČR po jednání s ministrem Markem Výborným

Minsir fi nancí Zbyněk Stanjura jednal se 
zemědělci
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Před irmou Mondelez byla 
za podobné poškozování zá-
kazníků potrestána největší 
pivovarnická skupina AB In-
Bev pokutou ve výši 5 miliard 
korun. Je nejvyšší čas, aby se 
Evropa spojila proti nekalým 
praktikám dominantních po-
travinářských irem a ty jed-
noznačně zakázala.

Za dlouhodobé 
poškozování zákazníků 
dostala fi rma Mondelez 
pokutu
„Evropská komise potrestala 
potravinářskou irmu Mon-
delez za umělé rozdělování 
vnitřního trhu EU a dlouho-
dobé poškozování zákazníků. 
Svaz obchodu a cestovního 
ruchu ČR (SOCR ČR) vyzý-
vá k legislativnímu zákazu 
nekalých praktik nadnárod-
ních výrobců,“ uvedl v tisko-
vé zprávě mediím prezident 
SOCR Ing. Tomáš Prouza.

Opět se ukazuje, že jednot-
ný trh Evropské unie trpí váž-
nými nedostatky. Evropská 
komise potrestala minulý tý-
den americký potravinářský 
koncern Mondelez rekord-
ní pokutou ve výši přes 8,3 

mld. korun za chování proti 
evropským pravidlům hos-
podářské soutěže. Mondelez 
je předním světovým výrob-
cem sušenek, čokolády a dal-
ších cukrovinek mnoha zná-
mých značek, v portfoliu měl 
do roku 2015 rovněž některé 
známé značky kávy. V České 
republice vlastní Mondelez 
např. značky Opavia, Figaro, 
Milka, Oreo či Siesta. 

Nekalé praktiky v rámci 
jednotného evropského 
trhu

Pokuta ze strany Evropské 
komise padla po dlouhém še-
tření za uplatňování praktik, 
které bránily obchodníkům 
ve volném nakupování zna-
ček irmy Mondelez v rám-
ci jednotného evropského 
trhu. Zjednodušeně řečeno, 
irma Mondelez stanovovala 

pro své výrobky různé ceny 
v jednotlivých evropských 
zemích a v rozporu s volným 
pohybem zboží v EU bránila 
obchodníkům, aby výrobky 
irmy Mondelez nakupovali 

tam, kde jsou nejlevnější.
„ Od roku 2012 do roku 

2019 Mondelēz omezoval 

prodej svých produktů sedmi 
velkoobchodníkům a bránil 
deseti distributorům v pře-
shraničním prodeji bez před-
chozího souhlasu. Mezi lety 
2015 a 2019 pak odmítal do-
dávky zboží do určitých zemí, 
aby zabránil nižším cenám. 
Tyto praktiky vedly k umělé-
mu rozdělení trhu a vyšším 
cenám pro spotřebitele v EU,“ 
praví se v nejnovějším vydání 
Týdeníku Evropské komise 

Takové praktiky se nazýva-
jí územní omezení dodávek 
a vedou k umělému rozdělo-
vání společného evropského 
trhu tak, aby dominantní pro-
ducenti potravin mohli zneu-
žívat své silné pozice a obliby 
u zákazníků k požadování 
neoprávněně vysokých cen 
a k umělému navyšování 
svých zisků. Na takto uměle 
rozděleném trhu nastavují 
výrobci značkových potra-
vin, obvykle prostřednictvím 
svých distributorů v jednot-
livých zemích, uměle odlišné 
nákupní ceny pro obchodní-
ky. Národní distributoři pak 
mají obvykle zakázáno do-
dávat dané výrobky do jiné 

evropské země a nemožnost 
obchodníků nakupovat volně 
po celé Evropě nevyhnutelně 
vede k vyšším cenám pro ko-
nečné spotřebitele.

Peněžitý trest 
i pivovarnickému koncernu 
AB InBev

Pokuta pro Mondelez není 
první svého druhu. Již v roce 
2019 uložila Evropská ko-
mise peněžitý trest ve výši 
5 mld. korun pivovarnic-
kému koncernu AB InBev, 
a to za podobné omezující 
praktiky, konkrétně ve vzta-
hu k omezením dovozů piva 
z Nizozemska do Belgie.

Územní omezení dodávek 
je systémový problém, kte-
rý se objevuje napříč všemi 
členskými státy Evropské 
unie a na který pravidelně 
naráží obchodníci v rámci 
svého každodenního podni-
kání. Dosavadní praxe uka-
zuje, že skrze samotné vymá-
hání pravidel hospodářské 
soutěže nelze tyto praktiky 
výrobců zcela vymýtit a je 
tedy potřeba, aby přišel jed-

noznačný zákaz tohoto nefé-
rového chování a poškozová-
ní evropských spotřebitelů.

Od nové komise se očekává 
větší aktivita

SOCR ČR vítá rozhodnutí 
Evropské komise v případě 
Mondelez. „Domníváme se 
však, že pro systémové řešení 
územních omezení dodávek 
je nezbytné přijetí legislati-
vy na evropské úrovni, která 
by tyto nekalé praktiky vý-
robců postavila jednoznačně 
mimo zákon. Nová Evropská 
komise, jejíž ustavení naváže 
na červnové volby do Evrop-
ského parlamentu, musí být 
v agendě jednotného unijní-
ho trhu mnohem aktivnější 
a silným nadnárodním vý-
robcům musí nastavit jasné 
hranice“, konstatuje ve zprá-
vě SOCR jeho prezident To-
máš Prouza.

Po více než 30 letech fun-
gování vnitřního trhu není 
přijatelné, aby byl sektor ob-
chodu vystaven takto zřetel-
né diskriminaci, jež má navíc 
přímý dopad na všechny ob-

čany Evropské unie. Po dvou 
letech drastické in lace není 
legitimní tolerovat umě-
lé navyšování cen potravin 
a dalších výrobků, které lidé 
každý den nakupují, a přitom 
zavírat oči nad nadměrně 
vysokými maržemi velkých 
nadnárodních výrobců.

Pozornost na toto téma 
musí zaměřit také jednotlivé 
členské státy. Ministři pro 
ekonomiku v rámci Rady pro 
konkurenceschopnost disku-
tovali o problému uprostřed 
května. „Česká republika je 
součástí koalice zemí, které 
chtějí rozbíjení jednotného 
evropského trhu řešit, a oce-
ňujeme, že se Ministerstvo 
průmyslu a obchodu jedno-
značně postavilo na stranu 
zákazníků. Na potřebu vy-
řešit tuto nekalou praktiku 
velkých potravinářských 
koncernů poukázal ve své 
zprávě o vnitřním trhu také 
bývalý italský premiér Enrico 
Letta,“ uzavírá ve zprávě To-
máš Prouza.

Eugenie Línková

Evropská komise potrestala za zneužívá-
ní pozice výrobce značek Opavia, Figaro, 
Milka, Oreo, Toblerone či TUC pokutou přes 
8,3 miliardy korun. Firma Mondelez uměle 
rozdělovala jednotný evropský trh a zneuží-
vala své silné pozice, za dlouhodobé umělé 
navyšování cen ji Evropská komise potres-
tala zmíněnou pokutou. Evropské sdružení 
obchodníků EuroCommerce i Svaz obchodu 
a cestovního ruchu ČR na tato teritoriální 
omezení obchodu dlouhodobě poukazují, 
zbytečně vysoké ceny stojí zákazníky v Ev-
ropské unii podle analýzy Evropské komise 
každý rok téměř 350 miliard korun.

Masivní investice retailu 
budou směřovat především 
do modernizace prodejen, 
alternativních prodejních 
kanálů nebo do potenciálu 
zaměstnanců.

Svou negativní roli 
v obchodě sehrála i vysoká 
infl ace

„Zpráva hodnotí uplynulý rok 
2023 a nastiňuje výzvy pro 
rok 2024 spolu s klíčovými 
trendy, které budou v příštích 

letech ovlivňovat prodejce 
potravinářských výrobků,“ 
uvedl Tomáš Prouza, prezi-
dent Svazu obchodu a cestov-
ního ruchu ČR, a dodal: „Rok 
2023 se stále nesl především 
ve znamení vysoké in lace. 
Šetření na straně spotřebitelů 
vedlo i loni k poklesu reálných 
tržeb, které byly v uplynulém 
roce o 4,5 procenta nižší v po-
rovnání s rokem 2019. Prů-
zkum se však zaměřil zejména 
na velké trhy v západní Evro-
pě. V České republice byl pro-

pad reálných tržeb ve srovná-
ní s obdobím před pandemií 
covid-19 ještě dramatičtější.“

Rozdíly v kupní síle 
obyvatelstva

Podle publikované zprávy by 
se tento negativní trend měl 
letos obracet. Opatrné hos-
podářské oživení a zvyšování 
mezd v mnoha zemích vede 
ke zvyšující se důvěře spo-
třebitelů, přesto ještě nejde 
celoevropsky o zcela plošný 

vývoj. Část zákazníků plánuje 
i nadále při nákupech potra-
vin šetřit. Část si chce naopak 
přilepšit. Roste tedy polariza-
ce, naopak se vytrácí středový 
zákazník. Demogra ie a roz-
díly v kupní síle obyvatelstva 
hrají roli při hodnocení situa-
ce v jednotlivých zemích.

Pro evropský obchod s po-
travinami, Česko nevyjímaje, 
popisuje zpráva následující 
klíčové trendy na rok 2024:
• Stále citelný tlak na marže 

obchodníků, kteří se v této 

souvislosti budou soustře-
dit zejména na jednání 
s dodavateli, včetně účasti 
v nákupních aliancích.

• Celkem 45 % spotřebitelů 
bude i letos hledat způsoby, 
jak ušetřit (před rokem to 
bylo 51 %), naopak domác-
nosti s vyššími příjmy utra-
tí více a zaměří se ve větší 
míře na ekologické výrobky 
s vyšší kvalitou.

• Růst trhu s potravinami 
„s sebou“ (food-to-go). Zá-
kazníci tráví více času v po-
hybu a odhady růstu tohoto 
segmentu prodeje potravin 
v Evropě hovoří o 8 % v dal-
ších pěti letech (oproti 3 % 
v obchodu jako celku).

• Pokračují snahy obchodní-
ků v oblasti udržitelnosti, 
zejména pokud jde o snižo-
vání uhlíkových emisí. Po-
zornost bude nyní upřena 
především na emise z do-
davatelského řetězce (tzv. 
Scope 3 emise), kde zatím 
žádný z obchodníků nehlásí 
zásadní pokrok.

• Lze očekávat širší využívá-
ní obchodních médií (retail 

media) mezi prodejci. Stan-
dardizace, měření dopadu 
či diverzi ikace reklamy 
budou klíčovými prvky pro 
úspěch v této oblasti.

• Zásadní výzvu v oblasti trhu 
práce přináší zejména ne-
dostatek pracovní síly. Za-
městnavatelé budou hledat 
způsoby, jak si déle udržet 
své zaměstnance a zároveň 
přilákat ty nové. Zaměřovat 
se budou na možnosti ka-
riérního růstu i rovnováhu 
mezi pracovním a soukro-
mým životem.

„Je zásadní zdůraznit, že 
současné trendy a proměna 
charakteru zákazníka pove-
dou v nadcházejícím období 
k potřebě masivních investic 
obchodníků, a to jak do mo-
dernizace prodejen, alterna-
tivních prodejních kanálů, či 
do potenciálu zaměstnanců, 
které bude obchod v nadchá-
zejících letech potřebovat,“ 
shrnul T. Prouza.

Eugenie Línková 
ve spolupráci s tiskovým 

oddělením SOCR

V retailu by se mělo blýskat na lepší časy
Rok 2024 by měl vyznívat z pohledu ob-
chodu výrazně pozitivněji v porovnání 
s loňskem. Vyplývá to ze zprávy o obchodu 
s potravinami, kterou vydaly společnost 
McKinsey & Company a evropské sdruže-
ní obchodníků EuroCommerce. Zpráva je 
založena na průzkumu mezi více než 30 
evropskými lídry v oblasti prodeje potra-
vin a 12000 spotřebiteli v 11 evropských 
zemích. Jak vyplývá z průzkumu, zákazníci 
se při nákupech více polarizují, část plánuje 
i nadále šetřit, část naopak opět více utrácet.

Jisté nadnárodní potravinářské irmy 
prodražují lidem potraviny
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Projekt PENNY s názvem 
Nesnězeno má pokračování

„Zákazníci mají o úsporná 
řešení velký zájem, proto 
přemýšlíme nad dalšími ino-
vacemi, které bychom mohli 
rychle a jednoduše na pro-
dejnách zavádět. Novinky 
jsou výhodné pro obě strany. 
Zákazníci mohou nakoupit 
ještě výhodněji nad rámec 
aktuálních slev a my prodá-
me potraviny, které by jinak 
přišly nazmar,“ popisuje ve-
doucí oddělení kvality PE-
NNY Petr Baudyš.

Výhodné balíčky 
s poloviční cenou

Zvýhodněné balíčky potra-
vin s blížící se dobou spo-
třeby výrazně rozšiřují již 
zavedené a velmi úspěšné 
zapojení PENNY do plat-
formy Nesnězeno. Balíčky 
Nesnězeno nabízí PENNY 
jako jediný řetězec v Česku 
ve 200 prodejnách a rezer-
vovat si je zákazníci mohou 
přes mobilní aplikaci. Pro ty, 
kteří nemají chytrý telefon, 
nebo aplikaci nevyužívají, 
je tu právě nová aktivita. 
Podobné balíčky si od 19. 
4. zákazníci mohou pořídit 
i napřímo v dalších 221 ob-
chodech. „Pro naše vlastní 
balíčky si zákazníci mo-
hou jednoduše dojít přímo 
do obchodu bez toho, že by 
si balíček objednávali pře-
dem v aplikaci,“ dodává Petr 
Baudyš.

Výhodné balíčky obsahují 
především pečivo z předcho-
zího dne, ovoce a zeleninu, 
mléčné výrobky s blížícím 
se datem spotřeby. Cena ba-
líčku je 79 Kč, ale hodnota 
zboží v balíčku je minimálně 
dvojnásobná. Takže zákaz-
ník získává slevu nejméně 
50 procent. V PENNY při-
tom na základě dosavad-
ních zkušeností očekávají, 
že o výhodné balíčky bude 
mezi spotřebiteli velký zá-
jem. V rámci Nesnězeno si 
jich spotřebitelé odnesli již 
téměř 61 000.

Strouhanka z rohlíků den 
starých

V PENNY nepřijdou nazmar 
ani neprodané rohlíky. Dru-
hý úsporný projekt „Rohlík 
na strouhanku“ se soustře-
dí na zužitkování staršího 
pečiva. Rohlíky, které se ne-

prodaly čerstvé, PENNY za-
balí do pytlíku po 10 kusech 
a za 13,50 Kč je nabídne pro 
domácí přípravu strouhan-
ky. Cenově přitom starší 
pečivo vyjde na zhruba po-
lovinu toho, co strouhanka 
přímo od výrobce. „Strou-
hanka se doma ze suchého 
bílého pečiva, které se ne-
snědlo a ztvrdlo, připravo-
vala dříve zcela běžně. Dnes 
ale zákazníci kupují spíš to-
lik, co skutečně spotřebují, 
takže tolik zbytků nemají,“ 
vysvětluje Petr Baudyš.

Zkrátka nepřijdou ani 
zoologické zahrady

V rámci boje proti plýtvání 
daruje PENNY pravidelně 
trvanlivé potraviny i drogi-
stické zboží potravinovým 
bankám. Zeleninu a ovoce, 
které už kvůli přísným po-
žadavkům nechce nabízet 
zákazníkům, pak věnuje PE-
NNY zoologickým zahradám. 
Zaměstnanci vytřídí kusy 
ovoce a zeleniny nesplňující 
estetickou kvalitu, nebo kte-
ré je potřeba zkonzumovat 
v co nejkratší době, přičemž 
toto ovoce a zelenina i nadá-
le splňují všechny zdravot-
ní normy, a pro zvířata jsou 

zcela nezávadné. Do projektu 
PENNY pro ZOO je zapojeno 
přes 30 zahrad v Česku.

Nový projekt PENNY balíč-
ků nahrazuje starší nabídku 
bedýnek s ovocem a zeleni-
nou druhé jakosti. Na pří-
kladu Nesnězeno se totiž 
ukázalo, že zákazníci vítají 
možnost výhodně nakoupit 
nejen ovoce a zeleninu, ale 
i další potraviny.

Aplikací z webu 
Nesnězeno lze objednat 
i předpřipravený balíček

Nákup balíčku je přínosný 
pro všechny strany. Zákazník 
získá za výhodnou cenu kva-
litní potraviny a v PENNY se 
prodá zboží, které by třeba 
již následující den nabízet 
nemohli. Prostřednictvím 
aplikace a webu Nesnězeno 
restaurace, pekárny, hotely 
nebo obchody s potravinami 
nabízejí neprodané, ale kva-
litní jídlo s výraznou slevou. 
Po přihlášení do aplikace si 
zákazník vybere nejbližší 
prodejnu PENNY a objedná 
si předpřipravený balíček po-
travin, kterým se blíží doba 
spotřeby. U PENNY za 79 ko-
run získá balíček obsahující 
ovoce, zeleninu, pečivo nebo 
chlazené zboží, kterému ten 
den končí trvanlivost. Hod-

nota zboží v balíčku přitom 
činí minimálně 160 korun, 
takže zákazník získává slevu 
nejméně 50 procent. Skladba 
balíčku se odvíjí od aktuálně 
neprodaných, ale stále kva-
litních produktů s blížícím 
se datem spotřeby. „Úspěch 
PENNY balíčků na platformě 
Nesnězeno dává jasný signál, 
že boj proti plýtvání jídlem 
má smysl. I přesto, že v Čes-
ku plýtváme jídlem o po-
znání méně, než je evropský 
průměr, jsme rádi, že tuto 
statistiku můžeme i nadále 
redukovat, a to nejen díky 
spolupráci právě s PENNY, 
ale i s další více než tisícov-
kou různorodých partnerů,” 
komentuje spolupráci spolu-
zakladatel Nesnězeno Jakub 
Henni.

Volba spotřebitelů je 
velmi populární

Podle aktuálního průzkumu 
PENNY se tuzemští zákazníci 
nákupů potravin s blížícím se 
datem expirace nijak nebojí – 
ba právě naopak. Alespoň ně-
kdy je do košíku vkládá 97 % 
nakupujících, velmi často 
nebo dokonce při každém 
nákupu tak činí 36 % Čechů. 
Společnost Penny Market 
s.r.o. je dceřinou společností 
mezinárodního obchodního 
řetězce REWE, který je jed-
nou z největších světových 
obchodních společností. 
Na český trh vstoupil Penny 
Market v roce 1997 a zaměřil 
se zejména na rozvoj prodej-
ní sítě v regionech. Díky tomu 
dnes provozuje více než 420 
prodejen, tedy nejširší síť 
v ČR, a poskytuje práci více 
než 6000 zaměstnancům. 
Pravidelně slaví úspěchy 
v programu Volba spotřebite-
lů a svým zákazníkům nabízí 
věrnostní program PENNY 
karta.

Řetězec PENNY zavádí další chytrá řešení, která umožní zákazníkům výhodně po-
řídit potraviny a zároveň pomáhají v boji proti zbytečnému plýtvání. Nově bude 
ve 221 prodejnách v rámci projektu „Neplýtváme s PENNY“ nabízet s 50% slevou 
balíčky potravin s blížící se dobou spotřeby. „Neplýtváme s PENNY“ navazuje na za-
pojení do platformy Nesnězeno, jejímž prostřednictvím jsou výhodné balíčky k mání 
ve 200 obchodech PENNY. Zákazníci tak mohou výhodně nakoupit, a současně se 
zapojit do boje proti plýtvání v celé síti PENNY.

Na taškách v Penny, připravených speciálně pro akce Nesnězeno, je přiléhavě napsáno: Už se to nese hezky česky.

Nová prodejna PENNY je 
součástí obchodního centra 
S1, které vzniklo v místě bý-
valé slévárny. Kromě PENNY 
tu zákazníci najdou také 
například obchod s elek-
tronikou, domácí potřeby 
nebo vybavení pro chova-
tele. „Rozšiřujeme naši síť 
do všech míst, kde to dává 
smysl z hlediska počtu 
potenciálních zákazníků 
a vzdálenosti našich dalších 
prodejen. Z Krnova do nej-
bližší prodejny PENNY mu-
seli doposud zákazníci ces-
tovat kolem 20 kilometrů 
buď do Opavy nebo Bruntá-
lu. Takže jsme moc rádi, že 
se podařilo toto bílé místo 
na mapě vyplnit,“ uvedl ve-
doucí oddělení expanze PE-
NNY Pavol Bucko.

Prodejna v Revoluční ulici 
nabídne plochu 911 m2, ote-
vřeno bude každý den od 7 
do 20 hodin. Zákazníkům 
budou k dispozici 4 klasické 
pokladny a 108 parkovacích 
míst je zajištěno v rámci ce-
lého obchodního centra.

PENNY v letošním roce 
již otevřelo ve Ždírci nad 
Doubravou na Vysočině ce-
lodřevěnou prodejnu, která 
je díky použití moderních 
a šetrných technologií nej-

ekologičtějším diskontním 
obchodem v Česku. Rozši-
řování obchodní sítě, která 
koncem loňského roku zahr-
novala 421 prodejen, bude 
pokračovat i v dalších mě-
sících. Letos PENNY na čes-
kou mapu plánuje přidat 
mimo jiné prodejny v Praze, 
Bechyni, Kojetíně, Podiví-
ně nebo Miroslavi. Jednou 
z priorit letošního roku je 
opětovné otevření prodejny 
v Chodově na Sokolovsku. 
Prodejnu PENNY v Chodo-
vě v roce 2022 zcela zničil 
požár a místní tak přišli 
o možnost výhodného na-
kupování. Novou prodejnu 
v Chodově plánuje PENNY 
otevřít do léta.

Stejně jako ve všech pro-
dejnách PENNY se i v Kr-
nově mohou zákazníci těšit 
na příjemné, čisté a přátel-
ské prostředí s širokou na-
bídkou originálních produk-
tů, které jinde nekoupí, a to 
za výhodné ceny. Prodejna 
navíc nabízí i komfortní 
zázemí pro zaměstnance 
a využívá úsporné chladicí, 
mrazicí či osvětlovací tech-
nologie.

Monostranu s tiskovým 
oddělením PENNY připra-

vila: Eugenie Línková

Nákupní centrum v Krnově se rozrůstá

Supermarket nově v místě 
bývalé slévárny v Krnově
Řetězec PENNY pokračuje v expanzi 
a posiluje pozici nejdostupnější sítě ob-
chodů s potravinami s největším počtem 
prodejen v tuzemsku. Druhou novou 
prodejnu v letošním roce otevře ve třia-
dvacetitisícovém Krnově.

Průčelí prodejny supermarkettu Penny v Krnově
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Zkrátit tyto cesty na mini-
mum je snahou ministerstva 
zemědělství ČR. Proto se 
v jeho gesci konal letos 16. 
dubna v Mitrovském dvoře 
na Žďársku seminář Zpraco-
vání a odbyt masa.

Pod jednou střechou

V úvodu Ing. Lucie Sýsová 
seznámila účastníky s aktivi-
tami Celostátní sítě pro ven-
kov, jejímž cílem je propago-
vat a prosazovat vznik právě 
co nejkratších cest potravin 
od prvovýrobců ke konečné-
mu spotřebiteli. Příkladem 
mohou být zkušenosti ze 
Statku Mitrov. Jeho histo-
rii, činnost podniku a zku-
šenosti s realizací faremní 
zpracovny a prodejny a dvou 
restaurací, z nichž jedna je 
v místě a další v Brně, uvedl 
Karel Kalný.

Statek Mitrov obhospoda-
řuje 500 hektarů zemědělské 
půdy, z níž je 30 ha orné. Cho-
vá 450 kusů skotu, 300 husí, 
4000 masných kuřat, 200 
prasat a 10 včelstev. Nastálo 
zaměstnává jen dva pracov-
níky. Ročně s certi ikací BIO, 
bez chemie při výrobě, zpra-
cuje 1000 kusů skotu.

Prezentoval i způsob pas-
tevního chovu skotu, který 
má podle vyčleněných parcel 
každý den potřebnou dávku 
zeleného krmiva. Podělil se 
i o zkušenosti, které získal 
na farmě s obdobným systé-
mem v zahraničí

Polovina hledá nejlevnější 
potraviny

V současnosti inanční situa-
ce mnoha rodin vede k tomu, 
že zejména v supermarke-
tech, při slevových akcích, 
kupují nejlevnější potraviny 

bez ohledu na kvalitu. Tomu 
odpovídá i názorný graf, 
který ukazuje rozložení 30 
kupujících. Z nich jen dva 
si sami najdou farmářskou 
prodejnu s kvalitním, byť 
dražším BIO sortimentem. 
Dalších třináct jich podvě-
domě takovéto zboží hledá 
v regálech supermarketů. 
Zbývajících patnáct, tedy po-
lovina zákazníků, kupuje bez 
ohledu na kvalitu nejlevnější 
výrobky, u nichž jde zdraví 
rodiny a planety stranou. 

Proto distribuce farmář-
ských potravin nefunguje, 
neboť k ní většina kupujících 
přistupuje stejně jako k prů-
myslově vyráběným potravi-
nám.

Na rozdíl od nadnárod-
ních obchodních řetězců má 
lokální prodej výhody. Obe-
jde se bez tradičního marke-
tingu, zákazník zná personál 
prodejny, kde se dozví téměř 
vše o produktu. 

Takovéto prodejny na-
vštěvují lidé, kteří vědí, proč 

kupují nejvyšší BIO kvalitu. 
Výhodné pro prodejce i zá-
kazníka je, když v obchodě 
najde z okolních známých 
výroben např. pečivo, mléko 
a výrobky z něj, ovoce, moš-
ty, vejce apod. 

Postačí i vozík za auto

Nepotřebují jatka, bourárnu, 
zpracovnu ani kamennou 
prodejnu. Ušetří si starost 
s obstaráváním certi ikátů. 
Pro skromný podnikatelský 
začátek postačí pojízdná 
prodejnička v přívěsu nebo 
dodávce. I začínající podni-
katel s malými náklady může 
s živnostenským listem pro-
dávat potraviny. O takovéto 
příležitosti a jí obdobné ho-
vořil zemědělský poradce 
Ing. Milan Kouřil. 

Prezentoval úspěšné pro-
jekty inancované z Progra-
mu rozvoje venkova, mož-
nost inancování v rámci 
Strategického plánu Spo-
lečné zemědělské politiky 
na období let 2023 - 2027. 
Vybral několik příkladů, jak 
se dá ve faremních podmín-
kách postupovat, aby bylo 
možné legálně prodávat 
maso a výrobky z něj konco-
vým zákazníkům. Byly vždy 
realizovány tak, aby vyho-
vovaly zemědělci - produ-
centovi a vždy odrážejí jeho 
možnosti a cíle. Ideální je 
přistupovat k dotacím jako 
k pomocnému nástroji a mít 
připravenou strategii rozvo-
je podniku, nežádat o dotace 
„kvůli dotacím.“

Miloš Hubka si pořídil 
pojízdnou prodejnu

Nemá vlastní zpracovatelské 
kapacity. Na spřátelených 
jatkách mu zvíře porazí, 
rozbourají, zabalí a označí 
původ jednotlivých partií 
masa. Po vlastní ose v přívě-
su za auto rozváží a prodává 
maso koncovým zákazní-
kům, kteří oceňují zejména 
z výrobny nabalíčkované 
a označené maso.

Jan Kaman, Vídeň 
(u Velkého Meziříčí)

S dotační podporou činnosti 
mladých zemědělců (ZČMZ) 
v prostorách bývalé mléčni-
ce postavil iremní bourárnu. 
Zvíře po porážce na jatkách 
převeze na farmu, kde jej na-
jatý řezník rozbourá a maso 
zabalí pro další prodej na far-
mě, kde si zákazník na zákla-
dě předchozích objednávek 
(sociální síť) maso koupí.

Rodinná farma 
Bílkovi s.r.o. 

V Chornici na Svitavsku 
vznikla farma převzetím a re-
konstrukcí prostor a tech-
nologií od bratra žadatele. 
S dotací ZČMZ rodina zre-
konstruovala hospodářskou 
budovu a žadatel z vlastních 
prostředků zrealizoval fa-
remní porážku s bourárnou 
masa. Na projekt postupně 
rodina navazuje tak, aby se 
podnik rozvíjel postupně.

Při modernizaci iremní 
porážky rodina koupila pilu 
s příslušenstvím na půlení 
hovězích trupů. V plánu je 
nákup prodejního automatu 
– masomatu.

Farma U Palečků, 
Krusičany 16 (Týnec nad 
Sázavou)

Rodina koupila nový automo-
bil s chladírenskou vestav-
bou pro zajištění vhodných 
podmínek, bez kolísání pře-
pravních teplot pro rozvoz 
faremní produkce ve vysoké 
kvalitě. 

Pořízení pásové pily 
na kosti umožňuje nabídnout 
zákazníkům další produkty 
jako jsou žádané morkové 
kosti a zpracovat tak materi-
ál, který by jinak nemohl být 
prodán zákazníkům.

Petra Strnad

Při realizaci projektu vznik-
la ve Zlíně mikrovýroba po-
travin. Manželé Strnadovi 

se specializují na zpracování 
masa a výrobků z něj, hoto-
vých jídel (svíčková s hově-
zím byla oceněna v soutěži 
Regionální potravina Zlínské-
ho kraje), sladké a slané peči-
vo, streetfood (jidlo do ruky), 
catering pro výrobky v Hosti-
náři. Od spřátelených farmá-
řů a dalších podniků využíva-
jí suroviny jako např. maso, 
zeleninu, bylinky, koření.

V závěru prezentace 
Ing. Milan Kouřil zmínil mož-
nosti inancování v rámci 
Strategického plánu Spo-
lečné zemědělské politiky 
na období let 2023 do roku 
2027. Žadatelům lze dopo-
ručit tyto intervence (dříve 
opatření).

Intervence 34.73 – Inves-
tice do zpracování zeměděl-
ských produktů

Intervence 49.75 – Zahá-
jení činnosti mladého země-
dělce

Intervence 52.77 – LE-
ADER
Při rozkliknutí jednotlivých 
intervencí zájemce najde 
upřesňující podmínky jako 
je např. věk žadatele, zda jde 
o muže či ženu, výše výdajů, 
procento dotace.

Podělí se o zkušenosti

Po polední přestávce se 
účastníci semináře podívali 
do zpracovatelského provozu 
společnosti Mitrovský dvůr. 
Robert Zelený provedl účast-
níky komentovanou prohlíd-
kou bourárny masa a jeho 
zpracování do inálních vý-
robků, nabízených v místní 
farmářské prodejně.

Seminář ukázal na mož-
nosti, kde ministerstvo 
zemědělství ČR v různých 
programech podporuje vy-
tváření krátkých cest potra-
vin, v případě masa od ja-
tek až na talíř. Obdobných 
podniků, jako je Mitrovský 
Angus je v ČR již povícero. 
Příležitostně je navštívíme 
a předáme jejich zkušenosti 
našim čtenářům. 
Text a foto Zdeněk Kulhánek

V Mitrově ukázali kratší cestu na talíř
Nabitý program cestovní kanceláře, a to i se zámořskými trasami 
a zastávkami, připomíná mnohdy dlouhá cesta potravin od prvo-
výrobce až na talíř. Zejména v nadnárodních supermarketech jsme 
svědky toho, že nabízené produkty z rostlinné i živočišné výroby 
překonávají cestu i z jiných kontinentů. Týká se to však i kratších 
cest po Evropě a České republice. To se samozřejmě odráží v chuti 
i v konečné kvalitě potravin a jídel na talíři. 

Účastníci semináře, vpravo Karel Kalný při prezentaci farmy

Kdo je náš zákazník

Distribuce potravin

Nabídka pro gurmányFiremní prodejna s doplňkovým sortimentem

U baličky masa

Chladírenský přívěs pro pojízdný prodej masa
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Soutěže Studuj gastro se letos 
účastnilo 28 středních škol

Víc nám k tomu prozradil 
v rozhovoru Luboš Kastner, 
garant projektu Moje re-
staurace a soutěže Studuj 
gastro a člen představen-
stva AMSP ČR.

Kdo stál u této tak zají-
mavé soutěže a prozraďte, 
jaká jsou její pravidla.
Zrod soutěže Studuj Gastro 
nastal během konce první 
covidové vlny v roce 2020. 
Tehdy nastala, a po právu, 
obava, že obor gastronomie 
bude trpět nedostatkem zá-
jmu o studium. Gastronomie 
byla nejpostiženějším obo-
rem covidové krize, a proč 
by studenti měli mít zájem 
o studium neperspektivního 
oboru? My, kteří v oboru pra-
cujeme, víme, jak nádherný, 
kreativní, akční a atraktivní 
obor to je. Zároveň víme, že 
mladé lidi nelze oslovit tra-
diční cestou. Museli jsme za-
pojit sociální média a tre it se 
do souboru aktivit, kterými 
mladí lidé žijí. Proto jsme vy-
mysleli program, který stojí 
na využití sociálních médií 
a je postaven na principu, 
kdy studenti středních škol 
pomáhají prostřednictvím 
sociálních médií oslovit stu-
denty základních škol.
 Jak je uvedené ve zprávě, 
účastní se soutěže jak žáci 

středních škol, tak i učilišť. 
U obou typů škol hraje jis-
tě roli praxe a výuka v tak 
zvaně moderním kuchyň-
ském zařízení. Čím vším si 
v nich musí studenti projít?
Studenti musí být vedeni 
k tomu, aby nejen nasloucha-
li trendům, ale znali důklad-
ně základy řemesla. Řemeslo 
musí mít jasný základ a musí 
se naučit dobře obě části. 
Gastro je dynamický obor, 
do kterého hodně promlou-
vají technologie. Čím kvalit-
nější zázemí škola má, tím 
lépe může připravit studen-
ty na kariéru. Zásadní je to, 
aby studenti usilovali o stá-
že v kvalitních podnicích, 
kde budou mít šanci vidět co 
možná nejvíce profesionální 
přístup.

Jakou roli hraje také hy-
giena, nejen samotné vaře-
ní, a co vše musí žák zvlá-
dat ? Máme na mysli třeba 
i moderní techniku, jako 
jsou pomocníci z řad robo-
tů a různých zařízení, která 
dřív v kuchyni nebyla?
Nároky hostů, ale i rozmach 
sociálních médií kladou cel-
kem vysoké nároky na to, 
aby restaurační koncept 
uspěl. Včetně třeba tak tra-
dičního konceptu, jakým je 
česká hospoda. I hospoda 

dnes musí uvařit tradiční 
jídla skvěle a také je skvěle 
odprezentovat. A technologie 
začínají hrát rozhodující roli. 
Čím kvalitnější zázemí totiž 
kuchař i obsluha mají, tím 
lepší výkon mohou předvést. 
U obsluhy se jedná o pokroči-
lou digitalizaci. Nikdo už ne-
chce vidět obsluhu s tužkou 
a papírem, kde chybovost je 
velká. Proto je důležitá zna-
lost pokladních systémů. 
V kuchyni pak nejen tradiční 
kuchyňské vybavení, ale i po-
kročilé nástroje, které usnad-
ní zejména přípravu pokrmů.

Co vše porota posuzuje 
během samotné soutěže?
Zejména aktivitu. Výhodou 
sociálních médií je to, že je-
jich dosah se může spočítat. 
Pořadí škol je tak do velké 
míry ovlivněno jejich samot-
nou aktivitou. Pak se ale při-
dávají i kvalitativní parame-
try, které pomohou popsat 
rozdíly, když některé školy 
skórují podobně. Například 
kreativita, nápaditost je vel-
mi ceněna.

Dnes se jak v prodejnách 
potravin, tak ve vývařov-
nách a restauracích razí 
využití všech surovin tak 
zvaně až bezezbytkově. 
I na to se klade důraz?
To už je, jak bych řekl, stan-
dard. Co je dobré, je to, že 
se podstatným způsobem 
zlepšuje i kvalita polotovarů. 
Polotovar bylo dlouho v čes-
ké kuchyni sprosté slovo. To 
už neplatí. Nedostatek per-
sonálu v gastronomii nabízí 
prostor pro větší využívání 

kvalitních polotovarů. To je 
myslím i česká budoucnost. 
A to pomůže nejen tomu, že 
se bude vařit bez úplných 
zbytků, ale i ulehčí práci za-
městnancům.

Čtvrtý ročník této soutě-
že je už za vámi a připra-
vujete pátý ročník. Bude 
v něčem jiný? Kdy a kde se 
bude toto další klání ko-
nat?
Po čtyřech letech je čas 
na změnu. Je i jiná situace. 
Jsme po covidové krizi a gas-
tronomie si nachází novou 
budoucnost. Roli v ní budou 
stále hrát poctivé a profesi-
onální řemeslo, digitalizace, 
a pak schopnost v ní lépe 
podnikat. Potřebujeme z ku-
chařů a číšníků vytvořit gas-
tronomy, zodpovědné pod-
nikatele, kteří se generačně 
odpoutají od generace, která 
začala podnikat v „devade-
sátkách“ a dovedou české 
gastro obrazně do „Evropy“.

Dnes mají studenti těch-
to škol nebo právě jejich 
prostřednictvím možnost 
praxí i v zahraničí. Nepo-
mýšlíte i o jejich účasti 
v některém z mezinárod-
ních klání?
Právě možnost zahraničních 
stáží a zapojení se do nich 
s aktivní účastí bude jeden 
z aspektů, který má hrát 
v příštích letech zásadní roli. 
Chceme tyto možnosti za-
pracovat i do seznamu výher 
a aktivně studium a stáže 
v zahraničí podporovat. 

Eugenie Línková

GASTRONOMIE

I letos se výzvy zhostily regis-
trované školy naplno a jejich 
účty na sociálních sítích se 
od 1. října 2023 do 20. pro-
since 2023 naplnily zajíma-
vými soutěžními příspěvky. 
Ty zahrnovaly nejen dění 
ve škole, týkající se studia 
gastronomie, ale důraz byl 
kladen také na propagaci 
školy jako takové. Často se 
objevovaly také zajímavé fo-
togra ie a příspěvky ze stáží, 
spoluprací s hotely, restau-
racemi, i známými osobnost-
mi. Ze sdílených příspěvků, 
z nichž některé také přináší-
me, je znát, že studium žáky 
baví, jsou na své školy pyšní 
a obor, který zvolili, považují 
za své budoucí poslání.

Vybrat TOP 10 pro 
předvýběr fi nalistů nebylo 
snadné

Aktivita všech škol byla letos 
opravdu pestrá a vybrat TOP 
10 pro předvýběr inalistů 
nebylo vůbec snadné. Mezi 
TOP 10 se probojovaly násle-
dující školy: SOŠ a SOU Horky 
nad Jizerou, Hotelová škola 
Plzeň U Borského parku 3, 
Střední škola a Vyšší odborná 
škola cestovního ruchu České 
Budějovice, Hotelová ško-
la, OA a SPŠ Teplice, Střední 
škola Baltaci, Integrovaná 
střední škola Slavkov u Brna, 
příspěvková organizace, OA, 
VOŠZ a SZŠ, SOŠS Jihlava, SOŠ 
a SOU Roudnice nad Labem, 
Střední škola Brno, Charbu-
lova, příspěvková organizace, 
Střední škola gastronomie 
a obchodu Zlín. 

 Tři vítězné přední pozice 
obsadily následující školy: 

1. místo - Střední škola gast-
ronomie a obchodu Zlín 

2. místo - Střední škola a Vyšší 
odborná škola cestovního 
ruchu České Budějovice 

3. místo - OA, VOŠZ a SZŠ, 
SOŠS Jihlava 

O Studuj gastro

Program je určen středním 
gastronomickým školám na-
příč Českou republikou, které 
se snaží výhradně přes soci-
ální sítě motivovat studenty 
posledních ročníků základ-
ních škol ke středoškolskému 
studiu gastronomie. Dlou-
hodobým cílem programu je 
pozvednutí reputace gastro-
nomických oborů, motiva-
ce k jejich studiu a podpora 
vzdělávání a profesionalizace 
v gastronomii. „Studuj Gastro 
je program tažený aktivitou 
škol a studentů. Je nádherné 
vidět, jak je studium gastro-
nomie atraktivní, pestré, prak-
tické, odměňující. Více a více 
studentů v něm vidí atraktivní 
budoucnost, a to nás těší. My-
slím, že ilozo ie programu by 
vždy měla být spojena s tím, že 
studenti uvidí ve studiu gast-
ronomie silnou budoucnost. Je 
to obor, který je i přes všechny 
covidové a ekonomické zásahy 
věčný a nesmírně atraktivní. 
Jsem rád, že studium gastro-
nomie získává i díky programu 
Studuj Gastro prestiž a uzná-
ní“, dodává Luboš Kastner, ga-
rant projektu a člen předsta-
venstva AMSP ČR.

 Do soutěže se zapojí 
i restauratéři

Od příštího roku čeká soutěž 
Studuj gastro další rozvoj. 
Projekt bude pokračovat pod 
hlavičkou Food'n Beverage 
Foundation Czech ve své mo-
tivační roli ke studiu gastro-
nomických oborů. Zároveň 
se přiblíží také podnikatelské 
sféře, a to zapojením se re-
stauratérů i sdílením know-
-how. „Cílem bude motivovat 
studenty na jejich cestě, ať už 
povede do zaměstnaneckého 
poměru, do podnikání nebo 
třeba pro zkušenosti do za-
hraničí,“ informuje Mgr. Adam 
Eliáš, CEO Food'n Beverage 
Foundation Czech. 

Eugenie Línková

Makro Czech Gastro 
Fest představil vítěze
U příležitosti gastronomické konferen-
ce GastroTek pořádané 13. dubna 2024 
v rámci druhého ročníku akce Makro Czech 
Gastro Fest byly slavnostně vyhlášeny také 
výsledky soutěže Studuj gastro. Soutěž 
organizovala Asociace malých a středních 
podniků a živnostníků ČR (AMSP ČR) spo-
lečně s Food'n Beverage Foundation Czech. 

Vítězná parta ze Zlína

Druhé místo putovalo za soutěžícími do Českých Budějovic.

Konference GastroTek pořádaná Asociací 
malých a středních podniků a živnostníků 
ČR (AMSP ČR) uprostřed letošního dubna 
v Praze proběhla v rámci druhého roč-
níku Makro Czech Gastro Festu. A právě 
na něm byly vyhlášeny výsledky už čtvr-
tého kola soutěže Studuj gastro, jehož se 
letos účastnilo 28 středních škol zaměře-
ných na gastronomii.
Je to ojedinělá soutěž, a jak se ukazuje, 
má u studentů velký ohlas. Rozšiřuje jim 
obzory v daném oboru, a to netradiční 
a částečně i zábavnou formou.

Jedno ze soutěžních družstev

A takovéto snímky putovaly i na interentu. Studenti se jimi právem pyšnili.

Gastro Tek a jeho aktéři
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Mráz ukrojil ve Vraňanech z úrody jahod

Velmi silně prožívala toto ob-
dobí rodina Hančových, která 
ve Vraňanech na Mělnicku 
v roce 1998 založila farmu 

specializovanou na pěstování 
jahod. Navázala na rodinnou 
tradici zemědělského hospo-
daření a zahradnictví.

V současnosti obhospo-
dařuje bezmála tři stovky 
hektarů. Jahody zabírají 40 
hektarů, z nichž je malá část 

ve fóliovnících. V nich se pří-
davnými tepelnými zdroji 
podařilo snížit ztráty jahod. 
V polní výsadbě fólie ochrá-
nily jen z části jahody před 
nočními mrazy dosahujícími 
i pod -8o C. 

Dostihy s fólií nad záhony

„Obdobnou situaci jsme zaži-
li před patnácti lety, kdy jsme 
přišli o 95 procent úrody ja-
hod. Jakmile letos v dubnu 
meteorologové předpovídali 

mrazivé dny, nastaly doslova 
dostihy v tom, přikrýt než 
přijde mráz co největší plo-
chy jahod fólií. Ta sice nepus-
tí ke květům mráz, avšak jen 
do určité míry, takže i pod fó-
liemi byly, byť menší, ztráty 
na úrodě. 

Nejdříve, už v polovině 
května, jsme začali sklízet ja-
hody z fóliovníků. Mrzí mě, že 
nejsme letos schopni zajistit 
samosběr každý den, jak jsou 
naši zákazníci zvyklí. Jahody 
kvůli letošním mrazům totiž 
potřebují více času do plné, 
nejchutnější zralosti,“ uved-
la Dagmar Hančová, spolu-
majitelka podniku. Hned jak 
dozrají další plody, budou 
jahodová pole lidem znovu 
k dispozici. 

Solidarita pomůže přežít

I přes vyšší cenu přichází 
zákazníků dostatek. Z nich 
mnozí kupují jahody stej-
ně jako v minulých letech. 
Pomáhají tím farmě ekono-
micky přežít. Potvrdila to 
i čtyřčlenná rodina se dvěma 
dětmi z Mělníka. „Jezdíme 
do Vraňan pro první jahody 
a pak na samosběr každý rok, 
letošek tedy, i přes vysokou 
cenu prvních jahod, není vý-

jimkou,“ řekla Věra Konečná, 
zatímco syn a dcerka si u far-
mářské prodejny ve venkov-
ním dětském areálu pochut-
návali na domácí jahodové 
zmrzlině. 

„To nás těší, byť je jahů-
dek méně a sezona je tím 
odlišná od jiných let. Naši 
věrní zákazníci chápou, 
proč jsme byli nuceni zdra-
žit, a podporují nás," pozna-
menala Hančová.

V druhé polovině května, 
tedy proti obvyklosti o mě-
síc, začal na farmě Vraňany 
i samosběr jahod, u nichž už 
cena byla pro těm v košíku 
na prodejně příjemně menší. 

Ve Vraňanech u Hančů 
venku pěstují jahody přírod-
ní metodou na slámě v polní 
technologii a od roku 2018 
jsou jediní v ČR, kteří pěstují 
jahody ve speciální stolní ter-
mínované technologii. 

Díky výběru pěstovaných 
odrůd nabízejí během dvou-
měsíční sklizně jahody polní 
a až osm měsíců v roce jaho-
dy ze stolní technologie.

Háček v pojistné smlouvě

Hodně se v médiích probí-
rá i možnost pojištění úrody 
ovoce, tedy i jahod proti ztrá-
tám na úrodě. K tomu Dagmar 
Hančová uvedla, že pojištění 
jahod na takovéto riziko je 
velmi drahé a komplikované, 
proto jej nevyužívají.

Na nevýhodnost pojištění 
jahod proti mrazu upozorni-
la ČT 1 v regionálním zpra-
vodajství 27. května. Háček 
je totiž v tom, že pojištění 
se týká jahod poškozených 
mrazem v květnu. Když kvě-
ty jahod zmrzly v dubnu, tak 
farmář z pojistky za statisíce 
nedostane ani korunu. 

Ve zpravodajství zaznělo, 
že ministr zemědělství Ma-
rek Výborný poukázal v této 
souvislosti i na další problém. 
Spočívá v tom, že pojistit úro-
du ovoce proti mrazům lze 
při současném pojištění proti 
poškození, či zničení kroupa-
mi. A to i tam, kde mají proti-
kroupové sítě. 

Nikdo si při aktualizaci 
i podepisování pojistných 
smluv bohužel nevšiml, že 
se v celé Evropě, tedy i u nás, 
otepluje. Příroda se totiž pro-
bouzí podle počasí, nikoliv 
podle toho, co je v pojistné 
smlouvě.
 Text a foto Zdeněk Kulhánek

Už v předjaří ovocnáři odhadují úrodu podle nasazení květ-
ních poupat. Příroda se letos začala probouzet předčasně, už 
v únoru. Velmi teplé, místy až letní březnové dny způsobily, že 
se o měsíc dříve květy otevřely. Radost z toho ovocnáři neměli. 
S obavami sledovali předpověď počasí, které nevěstilo příznivé 
podmínky pro přírodu. Předtucha se vyplnila. Dubnové mrazy 
zlikvidovaly mnohé květy, a tím i podstatnou část budoucí úrody. 

Vraňanský obchodní dům 

Fólie v dubnu z části zachránily úrodu jahod.

Sláma pod jahodami je chrání před zemní vlhkostí a plísněmi. Chuťovou extázi způsobí jahody s medem. Brigádnice ve fóliovníku sklízejí jahody pro obchod.
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V Moravskoslezském kraji už znají nové 
nositele značky Regionální potravina

Cílem soutěže je podpora do-
mácích producentů lokálních 
potravin a motivace zákazní-
ků k jejich vyhledávání na pul-
tech obchodů, farmářských 
trzích či přímo u výrobců. 
Spotřebitelé v Moravskoslez-

ském kraji již znají nominova-
né produkty na prestižní oce-
nění značkou Regionální 
potravina a my rádi před ta-
bulkou vítězů v 9 disciplínách 
dáme slovo některým ze sou-
těžících a jejich irmám.

Slovo soutěžícím

„Ocenění pro nás znamená 
zadostiučinění, že svoji práci 
děláme dobře. Díky tomuto 
označení je možné využívat 
opravdu hodně akcí, na kte-
rých se Regionální potravi-
na prezentuje. Regionální 
potravina také spolupracuje 
s pořadem Kluci v akci a díky 
ocenění jsme se v tomto po-
řadu mohli představit,“ říká 
Pavel Wieder z irmy Farma 
Oryx spol. s r.o., vítěz v kate-
gorii Masné výrobky trvanli-
vé v roce 2023.

Co nejvíc zaujalo

Komisi zaujal například Bílý 
jogurt z Ligotského stat-
ku, Hukvaldské Mrkvánky 
s hruškovou náplní od Mar-
tina Bakery a Sirup jahoda 

máta od Adély Misařové ze 
Sirupů z lásky.

„Co mi přineslo ocenění 
Regionální potravina? V prvé 
řadě je to pro nás důkaz, že 
svou práci děláme dobře. 
Ocenění nám rozšířilo mož-
nosti odbytu, dozvěděli se 
o nás další zákazníci," přihlá-
sila se dál o slovo během sou-
těže Iveta Svobodová z farmy 
BOVINE, vítězka v kategorii 
Sýry včetně tvarohu v roce 
2023.

Kdo hodnotí

V Hodnotitelské komisi 
zasedli tradičně zástupci 
Ministerstva zemědělství, 
Státního zemědělského in-
tervenčního fondu, Státní 
zemědělské a potravinářské 
inspekce, Státní veterinár-
ní správy, Agrární komo-

ry, Potravinářské komory 
a Krajského úřadu. Ocenění 
značkou Regionální potravi-
na si producenti převezmou 
na slavnostním vyhlášení 
v Karlově Studánce v sobotu 
10. srpna 2024. 

„Do letošního ročníku 
soutěže Regionální potra-
vina Moravskoslezského 
kraje výrobci přihlásili řadu 
již dříve oceněných výrob-
ků a vítězství se pokusili 
obhájit. Na druhou stranu 
se mezi hodnocenými pro-
dukty objevily i zcela nové. 
Komise neměla hodnocení 
jednoduché, výsledná kom-
binace nominovaných je 
ale velmi zajímavá. Všem 
výrobcům děkuji za účast," 
uvedl Lukáš Vacek, krajský 
koordinátor soutěže Regio-
nální potravina Moravsko-
slezského kraje.

Vítěz v pekařské produkci ale i v úsporách energie

Na jaře se každoročně v růz-
ných termínech pak sejdou 
hodnotitelé s odborným 
zastoupením z řad chemi-
ků, lékařů, zástupců AK ČR 
a PK ČR, ale i kontrolních 
potravinářských organizací 
a v devíti jednotných sou-
peřních disciplínách, jak je 
vidět z přiloženého souboru, 
se pak vybírá z mnoha při-
hlášených potravin různých 
agrárních a potravinářských 
irem.

Tentokrát jsme si vybrali 
Moravskoslezký kraj a z něj 

i tolik spotřebiteli chválený 
výrobek - mrkvánky.

Kdo za produkcí mrkvánků 
stojí?

Stručně je to tady v násle-
dujících řádcích, a jak vid-
no, nejde jen o skvělý re-
cept, ale i o neméně dobrý 
přístup k celkové produkci 
ve výrobě tohoto lahodné-
ho pokrmu z řady pečiva 
nebo i cukrovinek. Hukvald-
ské mrkvánky s hruškovou 
náplní v pekárně Martina 

Bakery a nejen samozřejmě 
zmíněné mrkvánky, vyrábí 
ing. Martina Mazdřenová. 
Uvádí na webu irmy: „Huk-
valdské Mrkvánky nabízíme 
jako velmi zdravý produkt, 
jsou bez řepného cukru, tedy 
ideální pro diabetiky, proto-
že povidla jsou slazena pou-
ze fruktózou. Jistě si na nich 
pochutnají i vyznavači cuk-
rovinek vyrobených z koko-
sového tuku.“ Tato varianta 
Hukvaldských Mrkvánků je 
nesmírně osvěžující. Téměř 
30 % hruškových povidel 

jim dodává jedinečnou a ne-
zaměnitelnou chuť.

Výrobek z pekárny 
Martina Bakery vítají 
i za hranicemi regionu

Brzy si Hukvaldské Mrkván-
ky našly své příznivce 
i za hranicemi Beskyd a je-
jich chuť si lidé postupně 
zamilovali i v dalších re-
gionech. Dnes Hukvald-
ské Mrkvánky zakoupíte 
ve všech prodejnách zdra-
vé výživy a také v síti zná-
mých obchodních řetězců 

v celé České republice. Ob-
sahují 30% čerstvé mrkve 
a jsou významným zdrojem 
vlákniny.

„Stejně jako naše babička 
i my vyrábíme Hukvaldské 
Mrkvánky s láskou a pře-
vážně ručně podle tradiční-
ho rodinného receptu bez 
zbytečných konzervantů 
a přidaných látek. Pečlivě 
vybíráme kvalitní české su-
roviny od lokálních dodava-
telů a podporujeme místní 
farmáře,“ vysvětluje na závěr 
na stránkách své irmy Mar-
tina Mazdřenová.

Projekt, šetřící významně 
úspory energie v provozu

Na závěr už jen dodáme to, 
co bylo zmíněno úvodem, 
a ve snaze trochu i napnout 
čtenáře, v čem je další kouz-
lo výroby, prozrazujeme. 
Jsou to fakta z trochu jiného 
oboru než je tak zvaně potra-
vinařina. Zakladatelka této 
pekařské irmy se snažila 
jednat i v provozu výroby co 
nejracionálněji a přihlásila 
se do projektu ministerstva 
průmyslu, zahrnujícího hlav-
ně úspory energie. V projek-
tu k obnovitelným zdrojům 
je především funkční tak 
zvaný FV systém o výkonu 
50 kWp, umístěný na střešní 
konstrukci budovy. To už je 
ale na dalším zkoumání pro 
odborníky zase z této jiné 
branže, a jelikož projekt vý-
razně šetří pekárně energii, 
což je v dnešní době obzvlášť 
ceněno, jde jistě o významný 
krok správným směrem.

Monostranu k Regionální 
potravině Moravskoslez-

ského kraje připravila: 
Eugenie Línková

Ve všech krajích České republiky se i letos sou-
těžilo o značku Regionální potravina. Do sou-
těže se mohou přihlásit producenti malých 
a středních zemědělských nebo potravinář-
ských podniků. Oceněný výrobek pak získává 
právo užívat značku zdarma po dobu čtyř let. 
Producenti se rovněž mohou zapojit do různých 
marketingových aktivit na podporu svého podniká-
ní. Mezi nejvýznamnější marketingové nástroje patří 
podpora značky v médiích. Tentokrát jsme se vydali 
na sever Moravy. Hodnotitelská komise se sešla v Os-
travě, a tam o značku Regionální potravina Morav-
skoslezského kraje v letošním ročníku zabojovalo 41 
místních producentů se 129 výrobky.

Hodnotitelská komise se sešla v Ostravě a značku Regionální potravina Moravskoslezského kraje navrhla pro rok 2024 udělit 
těmto výrobkům:

KATEGORIE VÝROBEK A VÝROBCE

Masné výrobky tepelně 
opracované

TATÍNKOVA ŠUNKA
MACHAČ – MALOKAPACITNÍ JATKA 
MACHAČ ŘEZNICTVÍ A UZENÁŘSTVÍ

Masné výrobky trvanlivé, 
tepelně neopracované, 
konzervy a polokonzervy

TRHANÁ HOVĚZÍ KLIŽKA S MEDEM, MÁTOU A SKOŘICÍ
MEDOO SILESIA

Sýry včetně tvarohu
JESENICKÝ HORSKÝ SÝR
STANISLAV ZÁMEČNÍK, STARÁ VODA
FARMA U STROMOVOUSE

Mléčné výrobky ostatní
BÍLÝ JOGURT Z LIGOTSKÉHO STATKU ING. ANETA STRUHALOVÁ, 
KOMORNÍ LHOTKA LIGOTSKÝ STATEK

Pekařské výrobky včetně 
těstovin

HUKVALDSKÉ MRKVÁNKY S HRUŠKOVOU NÁPLNÍ
MARTINA BAKERY
HUKVALDSKÉ MRKVÁNKY

Cukrářské výrobky včetně 
cukrovinek

KARAMELOVÝ VĚTRNÍK LABUŽNÍK CELIAK
LABUŽNÍK CELIAK

Alkoholické 
a nealkoholické nápoje

SIRUP JAHODA MÁTA
ADÉLA MISAŘOVÁ, MORAVSKÝ KOČOV
SIRUPY Z LÁSKY

Ovoce a zelenina v čerstvé 
nebo zpracované formě

RAJČATA CHERRY PODLOUHLÁ – HRANÁČEK ČERVENÝ
FARMA BEZDÍNEK

Ostatní
MEDOVÁ ZMRZLINA S ČERNÝM PEPŘEM
BC. TOMÁŠ ROMANOVSKÝ, PALKOVICE
GELATI ONESTI – POCTIVÁ ZMRZLINA Z BESKYD

Kompozice s přehledem 
vítězných potravin v soutěži 
Regionální potravina Morav-
skoslezského kraje

Soutěž Regionální potravina, u jejíchž začátků stála 
jak Agrární komora v čele s prezidentem Václavem 
Hlaváčkem, tak v té době následně hlavně i tehdejší 
ministr zemědělství Jaroslav Palas, nabírá na síle. 
Zatímco dříve to organizačně měly v gesci regionální 
a okresní agrární komory se zastřešující organiza-
cí SZIF,(Státní zemědělský intervenční fond), dnes 
je to pozměněné. Gesci za MZe má stále SZIF v čele 
s ředitelkou jeho sekce určené mimo jiné právě této 
činnosti Kateřinou Ratajovou a v regionech se o přihlašování 
starají dále některé agrární komory, a dnes už hlavně za to 
placené reklamní agentury.

REGIONÁLNÍ POTRAVINA



44 ČERVEN 3/2024 Potravinářský obzor

Samozřejmě se řada robo-
tů hodí i do potravinářské 
výroby. Pro lepší představu 
jsme si i my dohodli pro ten-
to článek konzultaci u Da-
niela Havlíčka z oddělení 
marketingu a vyžádali si ten-
tokrát nabídku robotů pro 
usnadnění lidské práce při 
balení potravin.

SR SCARA robot, 
vhodný pro monotónní 
manipulační práce

Vysokorychlostní manipu-
lační robot typu SCARA se 
vyznačuje vysokou úrov-
ní rychlosti a přesnosti. Je 
ideálním řešením pro pick 
& place operace při bale-
ní nebo třídění produktů. 
Efektivně nahrazuje lidskou 
obsluhu tam, kde je mono-

tónnní manipulační práce 
s produkty na krátké vzdá-
lenosti v rychlém taktu. 
Z technických údajů je 
důležité zmínit užitečné 
zatížení, které se rovná 
3–12 kg s dosahem 400–
900 mm.

M-2iA DELTA robot, 
navržený pro ultra rychlé 
operace

Vysokorychlostní manipu-
lační robot typu DELTA (pa-
vouk, navržený pro ultra 
rychlé operace sběru, balení 
a manipulace. Díky jeho jedi-
nečné konstrukci s paralelní 
kinematikou a velmi roz-
sáhlému pracovnímu pro-
storu jde o nejvhodnějšího 
kandidáta na automatizaci 
náročných aplikací, které 

tradiční roboty se sériovou 
kinematikou nebo roboty 
SCARA nemohou vykoná-
vat. Díky potravinářskému 

ROBOTIZACE

Roboty irmy FANUC šetří čas 
a odstraňují dřinu v provozech
Již několikrát jsme v Potravinářském 
obzoru představovali společnost FANUC, 
která je známá v celém světě jedinečnou 
spolehlivostí svých robotů. Už před časem 
oslavila 60 let své existence, a tak si v úvo-
du uděláme malou procházku do nitra její 
mateřské společnosti. Její název je zkrat-
kou Factory Automation NUmeric Control. 
Hlavní sídlo společnosti se nachází v Ja-
ponsku na úpatí hory Fuji poblíž jezera 
Yamanaka. Rozkládá se na 1,7 milionu 
čtverečních metrů a najdete v něm všechny 
jedinečné výrobní závody společnosti FA-
NUC. Je to jediná společnost ve svém obo-
ru, která si sama vyvíjí a vyrábí všechny 
významné komponenty, a to jak hardwaro-
vé, tak i softwarové.

I když jsou hlavní doménou průmyslových robotů úplně jiná odvětví průmyslu, 

uplatnění nacházejí například i v prádelnách nebo farmách. A brzy by se mohli 

běžně vyskytovat i v pekárnách a pekárenských provozech. Společnost FANUC 

totiž společně s výrobcem pecí WIESHEU a maloobchodním specialistou Wanzl 

vyvinula nový automatický systém nazvaný Bakisto. Tento systém pomáhá elimi-

novat rutinní úkoly pro zaměstnance supermarketů a diskontů, zlepšuje spoleh-

livost procesu pečení a snižuje plýtvání potravinami. Systém Bakisto zahrnuje 

robotické rameno, které provádí klíčové kroky jako vkládání a vyjímání plechu 

z trouby nebo skladování pečiva.

provedení může tento robot 
manipulovat s nezabale-
nou potravinou. Ve spojení 
s FANUC iRVision systémem 
a nástrojem iRPickTool lze 
realizovat velice komplexní 
aplikace s několika roboty 
a vision systémy na jedné 
produkční lince. 
K technickým 
p a r a m e t r ům 
je dobré uvést 
užiteční zatížení 
3–6 kg a dosah má 800 
až 1130 mm.

LR Mate 200iD se 
hodí pro vkládání 
zabalených potravin 
do krabic
Kompaktní 6 osý 
robot s vysokým 
krytím IP67. Mož-

nost mytí vodou 
a běžnými čisticími 
přípravky. Mani-
pulace se zabale-
nou potravinou 

(sáček, karton). 
Vkládání zabale-
ného produktu do kra-
bice. Možnost práce 
i ve vlhkém prostředí. Ro-
boty LR Mate mají užitečné 
zatížení 4–14 kg a dosah je 
500–911 mm.

CRX lehký kolaborativní 
robot

Nejmodernější kolaborativ-
ní robot na trhu vhodný pro 
balení a manipulace na kon-
ci výrobních linek má ozna-
čení CRX. Vhodný je tam, 
kde jsou omezené prostory, 
a nebo není možné robot 
uzavřít do bezpečnostní 
klece. Díky jednoduchému 
a intuitivnímu ovládání je 
integrace robotu a tvorba 
robotické aplikace velice 
jednoduchá a rychlá. Široká 
škála plug&play příslušen-
ství. Vysoká odolnost proti 
prachu nebo únikům maziva. 
Díky velmi nízké hmotnosti 
a snadnému programování 
lze lexibilně přemisťovat 
robota na různá pracoviště 
dle potřeby. Z technických 
parametrů je dobré uvést 
užitečné zatížení 6–10 kg 
a dosah 1240–1410 mm.

M-410iC jsou ideální 
volbou pro manipulaci 
středně velkého až 
velkého užitečného 
zatížení

Paletizační roboty navržené 
pro paletizační a depaletizač-

ní úlohy umožňují mani-
pulaci s jednotlivými 

produkty, skupi-
nami produktů 

a rovněž ce-
lými vrstva-
mi produktů 

v různých 
s k l a d b á c h 

a výrobních 
taktech. S nos-

ností až 700 kg 
a dosahem na 3,1 m 
jsou ideální volbou 
pro manipulace 
středně velkého 

a velkého uži-
tečného zatíže-
ní. V současné 
komplikované 
situaci spojené 

s pandemií Co-
vid 19 lze obecně 
konstatovat, že 

všechny průmyslové roboty, 
ať už standardní nebo kola-
borativní, mo- h o u 
pomoci vyře-
šit aktuální 
p r o b l é m y 
spojené s ne-
d o s t a t k e m 
pracovní síly 
ať už z důvodu 
nakažení, či re-
strikcí. Průmyslo-
vé roboty oproti lidské práci 
přinášejí nepřetržitý výkon, 
zvyšují kvalitu, kterou ná-
sledně opakovaně udržují 
na stejné úrovni. Z technic-
kých parametrů je důleži-
té uvést užitečné zatížení 
110–700 kg a dosah 2403–
3143 mm.

Nabídka robotů pro pro-
ducenty potravin je pestrá 
a mnohem větší, než co jsme 
vybrali jako ukázku. Může se 
jednat totiž i o roboty usnad-
ňující práci i při rozvážce 
potravin a dalších návazných 
profesí. Za příklad nám po-
sloužil robot CR-35iA, jehož 
ukázka při práci je na obráz-
ku.

Mezi další přednosti spo-
lečnosti FANUC patří skuteč-
nost, že zajišťuje dostupnost 
náhradních dílů po celou 
dobu životnosti svých strojů. 
Čili se není potřeba obávat 
o životnost pořízených stro-
jů. „Navíc máte vždy servisní 
podporu hovořící vašim jazy-
kem. FANUC také pořádá řadu 
školení ať už z robotické ob-
lasti, nebo oblasti CNC řízení 
a strojů. Výsledek této spolu-
práce se speciálními odděle-
ními této irmy je nasnadě. 
Vaše zařízení CNC, robot nebo 
jiný stroj FANUC bude plnit 
svou funkci ještě mnoho let – 
a navíc snížíte celkové nákla-
dy na vlastnictví. Tak vypadá 
ekonomická udržitelnost,“ 
dodává Havlíček.

Pro detailní přehled robotů 
a případné bližší konzultace se 
stačí objednat v české centrále 
společnosti, na adrese
FANUC Czech s.r.o., 
K Bílému vrchu 3142/7, 
193 00 Praha 9 – Horní 
Počernice
Telefon: +420 234 072 900 
Email: sales.cz@fanuc.eu 

Samozřejmě je možné se 
dopředu připravit a podívat 
na webové stránky irmy 
www.fanuc.cz 

Eugenie Línková

SR SCARA robot, vhodný pro monotónní manipulační práce

M-2iA DELTA

LR Mate 200iD

CRX lehký kolaborativní robot
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Unikátní spojení ovocných likérů 
a Velkolosinských pralinek 

Vítání jara a chvála 
pralinkám

Velkolosinské vítání jara 
a s tím spojené 10. výročí Vel-
kolosinské pralinky se konalo 
v sobotu 20. dubna 2024 v čo-
koládovém areálu Velkolo-
sinských pralinek ve Velkých 
Losinách (vedle zámecké sýp-
ky). Celý den stovky návštěv-
níků měly o zábavu postaráno. 
Kromě ochutnávky přírod-
ních ovocných likérů Rata ia 
Almond Spirit v otevřených 
pralinkách se mohli návštěv-
níci potěšit spoustou dobrot 
nejen z čokolády, ale také ze 
zábavného program pro celou 
rodinu. Po celý den měli tak 
možnost se účastnit modero-
vaného programu s DJ, sou-
těží pro děti, bublinové show, 
párty s Méďou a vyslechli si 
hudební vystoupení skupin 
Vohuba, Croix a Taptýda.

Speciální macerace aromat 
v alkoholu

Kdo ochutnal tyto speciální 
likéry ,uzná že světové ceny 
jsou zasloužené. Ale pěkně 
po pořádku a zaměřme se pře-
devším na opravdovou raritu 
z této akce. Rata ia je přírodní 
ovocný likér, který se tradičně 
vyrábí macerací nebo infuzí 
z ovocné šťávy a silného alko-
holu jejímž výsledkem je al-
koholický nápoj s 18 % - 33 % 
stupni alkoholu. Tento proces, 
který se nazývá „MUTAGE“, 
je technika objevená v roce 
1258 Arnaudem de Villeneuve 
a umožňuje extrakci příchutí 
a aromat do alkoholu, čímž se 
vytváří lahodný a aromatický 
likér. Jedná se o proces, který 
umožňuje zastavení fermen-
tační aktivity mikroorganismů 
přítomných v ovoci přidáním 
ethanolu. Raata ia může být 
sladká, hořká nebo kořeněná, 
v závislosti na použitých přísa-
dách a receptuře. Je oblíbená 
zejména ve Středomoří, přede-
vším ve Francii, Itálii a Španěl-
sku, kde má dlouhou historii 
a je často spojována s tradič-
ními postupy domácí výroby. 
Každý druh Rata ie má svůj 
vlastní jedinečný chuťový pro-
il, díky kterému je zkoumání 

a objevování pro milovníky 
tohoto nápoje fascinujícím zá-
žitkem. 

Mandlička se vyznačuje 
příjemnou vůní rozdrcené 
mandle a při ochutnávce liké-
ru si připadáte jako mandlo-
ňového sadu v květu.

Višnička se vyznačuje chu-
tí čerstvé šťávy z natrhaných 
višní s lehkým nádechem 
mandle.

Jeřabinka velmi připomíná 
suché portské víno. I ta má 
jako višnička tmavě rubíno-
vou červeň, zatímco mandlič-
ka je křišťálově čirá se stříbr-
nými odlesky.

Představení Ratafi a 
Almond Spirit 

Jde ve stručnosti o řemesl-
né ovocné likéry od Růženky 
a Honzy Kleinerových V dneš-
ní době je stále složitější se 
zorientovat v nepřeberné na-
bídce likérů různého původu 
a kvality. Člověk je bombar-
dován rozmanitými, více či 
méně autentickými příběhy, 
které jsou vloženy do reklam-
ních kampaní známých, nebo 
neznámých značek z celého 
světa. Přitom by spousta lidí 
byla spokojena, kdyby si jed-
noduše mohli vychutnat ná-
poj nejvyšší kvality, s nezpo-
chybnitelným původem, který 
by ani nemusel být vyroben 
v exotických lokacích na dru-
hém konci zeměkoule. 

 A tak Rata ia Almond Spi-
rit – první tuzemské čistě pří-
rodní ovocné likéry vznikající 
za použití ingrediencí, které 
jsou získány napříč světem 
od pěstitelů, kteří se věnují 
udržitelnému zemědělství. 
Pro dosažení co nejvyšší 
možné kvality pro zachování 
přirozené vůně a chutě ovoce 
přináší zcela autentický a vel-
mi věrný chuťový zážitek ne-
spoutané přírody. Za těmito 
řemeslnými likéry stojí dvoji-
ce lihovarníků z moravského 
Žešova u Prostějova – man-
želé Růženka a Honza Klei-
nerovi, kteří do svých likérů 
vskutku vkládají své já. A je 
jedno, jestli chutnáte verzi vy-
robenou z aronie, višně nebo 
mandlí, vždycky vás okouzlí 
jemnost, hladkost a čistota 
přírodních likérů Rata ia Al-
mond Spirit. 

Čtvrtstoletí věnované 
výrobě jedinečných likérů

Kleinerovi pochází ze střední 
Moravy a výrobě řemeslných 
alkoholických nápojů se vě-
nují už více než 25 let, kdy 
jejich irma stála mimo jiné 
za celonárodním úspěchem 
Mandlovice z Hustopečí. Nyní 
si plní svůj vlastní sen vy-
rábět likéry na kvalitativně 
nejvyšší možné úrovni, bez 
jakýchkoliv náhražek aromat 
či jiných syntetických složek. 
Do světa se svými ovocnými 
likéry s dotekem mandlí Ra-
ta ia Almond Spirit prorazili 
v roce 2023, kdy jejich dva 
likéry získaly nejvyšší mož-
né ocenění v soutěži dvojitou 
zlatou medaili (Double Gold) 
na jedné z nejprestižnějších 
profesionálních soutěží liho-
vin SFWSC v San Francisku. 
Tři dostupné verze likérů 

Rata ia Almond Spirit - Man-
dličku, Višničku a Jeřabinku - 
Růženka s Honzou ručně plní 
do půllitrových lahví v síle 
18 % až 33 % alkoholu.

Zahraniční společnost má 
ve své nabídce jediného 
českého zástupce likérů

Likéry Rata ia Almond Spirit 
jsou čistě přírodní, v ověřené 
biokvalitě a jako první a do-
sud jediné přírodní mandlo-
vé likéry na světě s certi ikací 
košer. Výhradním distributo-
rem likérů v České republice 

a na Slovensku je společ-
nost Ultra Premium Brands 
a značka Rata ia Almond 
Spirit je jedinou českou znač-
kou v jejím širokém portfoliu 
nejkvalitnějších a nejluxus-
nějších alkoholických nápojů 
z celého světa.

Velkolosinské pralinky

Celá slavnosti Vítání jara se 
ale roky točí kolem „Velkolo-
sinské pralinky". Je to ručně 
vyráběný originál z cukrářské 
dílny Jany Kašparové z Vel-
kých Losin, vyučené cukrářky. 
Zároveň si Jana dodělala i ma-
turitu, obor potravinářský 

průmysl v Jeseníku. Během 
školy se účastnila od roku 
1998 gastronomických sou-
těží a v roce 2000 vyhrála 
soutěž „Český cukrář“ a tím se 
kvali ikovala na mistrovství 
světa v Poznani v roce 2002. 
Pralinkám a čokoládě se vě-
nuje 10 let. Zaujaly ji natolik, 
že si zřídila provozovnu a za-
čala pralinky vyrábět. Nazvala 
si je „Velkolosinské pralinky“ 
podle místa svého bydliště.

Později v průběhu roku 
bude možné likéry Rata ia Al-
mond Spirit ochutnávat stej-
ným způsobem také ve vybra-
ných restauracích.

Eugenie Línková

Přírodní řemeslné ovocné likéry s jemným nádechem mandlí, 
Rata ia Almond Spirit, vyráběné malou rodinnou irmou man-
želů Kleinerových z moravského Žešova u Prostějova, a "Velko-
losinské pralinky", ručně vyráběný originál z cukrářské dílny 
Jany Kašparové z Velkých Losin, se představily v rámci Velkolo-
sinského vítání jara a oslav 10. výročí otevření cukrárny ve Vel-
kých Losinách novou spoluprací, která potěší všechny milovníky 
lahodných ovocných likérů a sladkých pralinek. Návštěvníci akce 
během oslav mohli poprvé ochutnat přírodní ovocné likéry Ra-
ta ia Almond Spirit podávané v tzv. otevřených pralinkách, tedy 
ve spojení s lahodnými Velkolosinskými pralinkami. Ty jsou 
vyrobené z hořké čokolády podle receptu speciálně vytvořeného 
pro tento druh párování. 

LIKÉRY

Kde je možné si likéry zakoupit
Originální přírodní ovocné likéry je možné 

ochutnat a koupit v exkluzivní prodejně 

Warehouse #1 společnosti 

Ultra Premium Brands 

(Sokolovská 105, 186 00, 

Praha 8 – Karlín), 

nebo na e-shopu. 

RATAFIA ALMOND SPIRIT s.r.o. 

Žešov 139, Prostějov 796 01, +420 

777 857 543

lihovarnictvi@gmail.com

Nezvyklé pohárky a tekutina oceněná zlatou medailí ze světa

Čokoládo-višňový přípitek

Čokoládové potěšení u výrobny s možností připít si višničkou a nebo ji ochutnat v pralince

Jak hlásá upoutávka,tady se vyrábějí a dají i koupit a ochutnat skvělé pralinky
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Národní zemědělské muzeum 
v Praze žilo akcí Jedu v medu

V bohatém programu plném 
workshopů si mnozí vy-
zkoušeli vyrobit například 
svíčky ze včelího vosku, me-
dovou kosmetiku, voskované 
ubrousky či opravdový hmyzí 
hotel. 

Medová snídaně 

Od zahájení v deset hodin až 
do půl dvanácté byl pro ná-
vštěvníky připraven stylový 
vstup. Na muzejním dvoře si 
mnozí vychutnali medovou 

snídani. V nabídce byly jed-
nohubky s máslem a s me-
dem zdobené lučními kvítky, 
kostky Medovníku originál 
od společnosti Vizard, dále 
několik druhů čaje, který si 
mohli osladit medem od včel 
ze střešní terasy.

V přízemí muzea je v pro-
storné hale překvapila štědrá 
nabídka u mnoha prezentač-
ních stánků, z nichž ani jeden 
nešlo vynechat, neboť pre-
zentující nabízeli zajímavý 
program pro děti a dospělé. 

Vosa, včela, nebo sršeň?

Včelař Lukáš Pátek z Lesů 
hlavního města Prahy sezná-
mil zájemce s chovanými i di-
vokými opylovači. Vysvětlil, 
jak lze rozeznat vosí a sršní 
hnízdo. Ukázal přírodní vče-
lí dílo, které není postaveno 
v rámcích. Zájemci si prohléd-
li některé druhy včelích úlů. 

K pozorování lákal prosklený 
úl se včelami. Pod mikrosko-
pem návštěvníci prozkoumali 
anatomii včely a zblízka se 
podívali na parazitického roz-
toče Varroa destructor neboli 
kleštíka včelího, který napadá 
včely a způsobuje onemocnění 
varroázu. Dozvěděli se také, 
jak ji včelaři likvidují. Užitečná 
jim byla zejména informace 
o tom, jak si mohou pomoci, 
když dostanou žihadlo.

Včely zblízka

Zkušení včelaři ze Včelařské-
ho spolku pro Prahu 6 a 7 

ukázali rovněž včely v pře-
nosném proskleném úlu, ale 
i pod mikroskopem, osvětlili 
základní pravidla i zálud-
nosti jejich chovu. Zájem byl 
i o ochutnávku medů a jejich 
ukázku z Česka a dalších 
zemí.

(Ne)známí opylovači

Členové Českého svazu 
ochránců přírody seznámili 
návštěvníky s opylovači, kteří 
nejsou na první pohled úplně 
známí, a přesto jsou pro pří-
rodu a život na planetě stejně 
důležití jako jejich známější 
včely medonosné. Vysvětlili 
např. rozdíl mezi vosou a pes-

třenkou. Český svaz ochrán-
ců přírody v letošním roce 
upozorňuje na úbytek hmy-
zu a chce inspirovat k jeho 
ochraně i prostředí, ve kte-
rém žije. 

Naši čmeláci

Čmeláci nás potřebují a my 
potřebujeme je. Nadšenci 
z iniciativy Čmeláci PLUS 
představili život čmeláka, 
vysvětlili rozdíly mezi jejich 
druhy a poradili, jak upravit 
zahradu, aby se v ní čmelá-
kům líbilo. Muzeum se dlou-
hodobě snaží podporovat 
různé druhy opylovačů, mezi 
nimi především čmeláky. 
Proto pro ně letos na jaře 
na muzejní zahradě zřídilo 
úlek - čmelín, který návštěv-
níky mohl inspirovat k vlast-
ní výrobě.

Na pomoc opylovačům

Současná podoba městské 
zeleně a intenzivní způsob 
zemědělství ohrožuje jednu 
velmi důležitou skupinu – 
hmyzí opylovače. Původně 
rozmanitá krajina se pod lid-
skou rukou mění v biologicky 
chudé prostředí, kde neros-
tou květiny a nežije tedy ani 
hmyz. 

Ve včelí úl od přízemí až po střechu se letošní poslední květno-
vou sobotu proměnilo Národní zemědělské muzeum v Praze. 
I při čtvrtém ročníku populární akce Jedu v medu to zde hučelo 
jako v úlu, a o sladkosti taky nebyla nouze. Návštěvníci se do-
zvěděli zajímavosti ze života divokých i chovaných opylovačů, 
nahlédli do včelího i čmeláčího úlu a seznámili se s každodenní 
prací včelařů. Naučili se rozeznávat vosí hnízdo od sršního, do-
zvěděli se, k čemu ve městech slouží opylovací louky a na polích 
nektarodárné pásy. 

Svět včel

Medová snídaně

Včelař Lukáš Pátek z pražských lesů odpovídá na otázky.

Interaktivní výuka Objev pod mikroskopem U demonstračního úlu 

Život včel

Jitka Šmídová při výuce hrou

Medy z různých částí světa Tematické omalovánky a vystřihovánky
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Podle odborníků klesl jeho 
počet za poslední desetiletí 
o více než polovinu. Ve spo-
lupráci s iniciativou Praha 
kvete a Fakultou životního 
prostředí České zemědělské 
univerzity v Praze vznikla 
iniciativa k ochraně divo-
kých opylovačů. Zájemcům 
o zapojení do programu od-
borníci z Fakulty životního 
prostředí České zeměděl-
ské univerzity poradili, jaké 
možnosti jsou pro aktivitu 
v této oblasti.

Včely naživo 

S velkým zájmem se setka-
la akce Včely naživo. V 11 
a ve 13 hodin ve spolupráci 
se společností Včely na stře-
chách a Včelařství Machovi. 
Účastníkům Alena Machová 
řekla: „Nasaďte si kuklu, ob-
lečte si včelařskou kombiné-
zu a pojďte se s námi podí-
vat do našich úlů na střešní 
terase muzea. Poznáte, jak to 
v úlu hučí a voní, a na vlast-
ní oči uvidíte fascinující svět 
včel.“ 

Průvodcem byl včelmistr 
Aleš Pelikán ze společnos-
ti Včely na střechách, který 
zodpověděl všechny dotazy. 
Na střeše muzea je pět úlů 
osazených včelami. Včelmis-
tr společnosti Včely na stře-
chách jedno včelstvo nej-
dříve kouřem uklidil, a pak 
ukázal rámky se včelami 
na plástech s medem, s me-
zistěnou a nově postaveném 
včelím dílu. Vysvětlil základy 
života včelstev v úlech. Pro 
mnohé bylo překvapením, že 
si na své ruce mohli zblízka 
prohlédnout trubce, který 
nemá žihadlo. 

Svíčky a ozdoby ze včelího 
vosku

Ve spolupráci se Včelařstvím 
Kociánovi si tvořiví zájemci 
vyzkoušeli výrobu svíček, 
a to buď z voskových plástů, 
nebo si ve formách odlili vo-
ňavé voskové ozdoby. 

Motýlí magnety 

Motýli jsou v současné době 
jednou z nejohroženějších 
skupin bezobratlých. Čes-
ký svaz ochránců přírody 
se letos zaměřil na ochranu 
těchto krásných živočichů 
a vyhlásil rok 2024 rokem 
motýlů. Více se zájemci do-
zvěděli o těchto křehkých 
tvorech z publikací ve fon-
dech Knihovny Antonína 
Švehly. Pro děti přichystal 
ČSOP kreativní dílnu, ve kte-
ré si vytvořili magnet se su-

šenými květy a poletujícími 
motýlky.

Vyrobte si hmyzí hotel 

Děti už od čtyř let si z připra-
vených komponentů stavěly 
hmyzí domečky určené po-
nejvíce pro včely samotářky. 
Patří mezi významné opylo-
vače, i proto Česká entomo-
logická společnost vyhlásila 
hmyzem letošního roku včelu 
samotářku. Jednu z nich urči-
tě znáte – je to včelka Mája. 
Na workshopu se účastníci 
dozvěděli, proč vůbec hmy-
zí domečky stavět, a kdo 
všechno v nich bydlí, a kam 
domečky umístit, i když ne-
máte zahradu. Společně tak 
pomůžeme včelám samotář-
kám a dalším hmyzím opy-
lovačům najít nový domov, 
a zlepšit tak rozmanitost ži-
vota v našem okolí.

Voskovaný ubrousek 

Chcete mít originální ubrou-
sek na svačinu, který nikdo 
jiný nemá? V tom případě 
neváhejte a přijďte si s námi 
vyrobit ekologický voskova-
ný ubrousek! Na bílé plátno 
si namalujete obrázek podle 
vlastní fantazie, pak na ně ro-
zetřete rozpuštěný včelí vosk 
a necháte zaschnout.

Medová koupelová sůl 

Po náročném dni přijde vhod 
relaxační sůl. Vhod přišly 
rady, které bylinky se hodí 
ve správném poměru smí-
chat s mořskou solí a medo-
vou esencí. Pak už stačí sůl 
nebo i trochu medu rozpustit 
v koupelové lázni a dopřát 
tělu osvěžení.

Výroba vazelíny z včelího 
vosku 

S lektorkami z malé rodin-
né irmy MarEli aromatica, 
která ve svých výrobcích 
využívá pouze stoprocentní 
rostlinné ingredience a pro-
dukty od včel z vlastního cho-
vu, si děti od osmi let a dospě-
lí mohli připravit vazelínu ze 
včelího vosku. Hodí se na ex-
trémně suchou pokožku ru-
kou i loktů. Intenzivně vyži-
vuje pokožku, uzamyká v ní 
vlhkost a tím ji zvláčňuje. Je 
to účinný prostředek proti 
projevům stárnutí. Vysoký 
obsahu mastných kyselin 
a včelího vosku pleť zjemňu-
je, hodí se i na popraskanou 
a citlivou pokožku. Vazelí-
na se díky svému lehkému 
složení do pokožky rychle 
vsákne, zklidňuje a zároveň 

ji nijak nezatěžuje. Po použi-
tí zůstává i velmi namáhaná 
pokožka sametově hebká, 
vláčná a zářivá. 

Výroba medového 
peelingu na rty 

Ve spolupráci se společností 
MarEli aromatica si zájemci 
vyzkoušeli výrobu přírodní 
kosmetiky bez chemie a při-
pravili si medový peeling 
na rty, který je skvělý na ošet-
řování vysušených rtů. Při 
pravidelném používání jsou 
rty krásně hydratované a vy-
živené, kokosový olej společ-
ně s medem jim dodá krásný 
zdravý vzhled a vláčnost. 
Jemným masírováním rtů 
se odstraní odumřelé buň-
ky a zároveň se rty krásně 
prokrví. Rty jsou pak zdravé 
a krásně lesklé. 

Včelí limonáda 

Už jste někdy pili včelí limo-
nádu? Účastníci akce Jedu 
v medu ji nejen ochutnali, ale 
naučili se ji i vyrábět. S Janou 
Vlkovou ze společnosti Kytky 
k jídlu, která se specializuje 
na netradiční využití kvě-
tin a bylin v kuchyni, si rov-
něž limonádu připravili. Ze 
sedmi druhů medonosných 
rostlin si do recyklovaných 

skleniček vyrobili neobvyklý 
nápoj. Lektorka rovněž na-
učila rostliny poznávat a vy-
světlila principy macerace 
vůní z květin.

Rozkvetlý mechový 
cupcake

Děti pod vedením zkušené 
lektorky Pavlíny Matysové 
ozdobily předem upečený 
medový cupcake krémem 
z mascarpone a jedlými kvě-
ty. Ve výsledku připomínal 
jarní rozkvetlou louku. Zá-
jemci dostali také recept, 
jak si tento moučník upéct 
i doma.

Každý z těch, kteří navští-
vili letošní akci Jedu v medu 
si z Národního zemědělské-
ho muzea v Praze odnesl 
plno inspirativních nápadů, 
jak pomoci přírodě a návody 

k využití přírodních produk-
tů. A to včetně těch od včel, 
pro obohacení života svého, 
rodiny a přátel.

Text a foto Zdeněk Kulhánek

VČELAŘSTVÍ

Na podzim se zpřísní podmínky pro dovoz medu do EU
Státní veterinární správa (SVS) upozorňuje, že koncem letošního listo-
padu dojde ke zpřísnění podmínek pro dovoz medu a jiných včelařský-
ch produktů (dále jen „medu“) ze zemí mimo Evropskou unii 
(třetích zemí). Všechen med přicházející do EU bude muset 
mít nově původ ze zařízení schváleného Evropskou komisí. 
Důvodem změny pravidel dovozu je časté falšování medu 
dováženého ze třetích zemí.
Dle současné právní úpravy 
je dovoz medu určeného pro 
lidskou spotřebu možný jen 
ze třetích zemí uvedených 
na seznamu v příloze pří-
slušného nařízení EU, jež 
tuto problematiku upravuje. 
Zároveň musí med pocházet 
ze zařízení registrovaného 
příslušným kontrolním or-

gánem třetí země a musí spl-
ňovat požadavky na zdra-
votní nezávadnost potravin.

Od 29. listopadu 2024 
nastává změna v pravidlech 
dovozu medu týkající se za-
řízení původu. Každá zásilka 
medu určená do EU bude 
muset pocházet ze zaříze-
ní schváleného Evropskou 

komisí a uvede-
ného na seznamu 
v systému TRACES 
(integrovaný počí-
tačový systém EU 
sloužícím k hlášení 
přemísťování ve-
terinárního zboží 
mezi členskými 
státy).

„Důvodem změny pod-
mínek dovozu medu ze 
třetích zemí jsou výsledky 

koordinované akce EU, 
které ukázaly, že vý-

znamné procento 
medu dovážené-
ho je falšované. 
Zpřísnění pra-
videl má za cíl 
zvýšit bezpeč-

nost potravin 
a ochránit spo-

t ř e b i t e -
le,“ uvedl 
ústřední 

ředitel SVS 
Zbyněk Seme-

rád.

Zpřísňující unijní naříze-
ní vstoupilo v platnost 17. 
12. 2023, ale zahrnovalo 
také přechodné období, aby 
se jednotlivé státy, vývozci 
ze třetích zemí i evropští 
dovozci mohli na změnu 
připravit. Toto přechodné 
období skončí dnem 28. 11. 
2024.

Seznam schválených za-
řízení pro vývoz produktů 
živočišného původu včet-
ně medu do EU je možné 
dohledat na stránkách Ev-
ropské komise, případně 
na stránkách SVS.

Petr Vorlíček
tiskový mluvčí SVS

Možná budoucí včelař Účastníci včelařského workshopu na střeše muzea

Týmová práce při výrobě hmyzího hoteluVoskové ozdoby

Kytky k jídlu

Výroba limonády 
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Soutěže neměly jasná pra-
vidla ani termíny. Jednalo 
se o dobrovolnou iniciati-
vu, která, byla vždy spojena 
s časovými možnostmi a od-
hodláním několika jednot-
livců. 

S jasnými pravidly

V Brně začal od roku 2008 
organizovat soutěž dlou-
holetý včelař z Ivančicka, 
přítel Ing. Miroslav Holý. 
Poslední ročníky soutěže 
se konaly na brněnském vý-
stavišti a jsou spojeny jak 
tak s brněnskými včelaři. 
Znich i letos na Techagru 
v Brně organizoval soutěž 
Marek Linger, který uvedl 
„Náš tým se snaží vytvořit 
pravidla soutěže, která by 
umožnila objektivní posou-
zení medovin. Čerpáme zku-
šenosti z podobných soutěží 
v zahraničí a snažíme se je 
upravit na naše možnos-
ti a podmínky. Z hlediska 
senzorického hodnocení 
vzorků se snažíme udržet 
si hodnotící tým, který má 
zkušenosti s degustacemi 
medovin různých výrobců 
a umí posoudit případné 
výrobní vady. Využíváme 
i zkušenosti profesionálních 
someliérů.“

Účast je zdarma

K podmínkám a průběhu sou-
těže její organizátor sdělil:

Soutěž nadále probíhá 
jako nekomerční. Výrobci 
medovin se mohou účastnit 
zdarma a ani organizátoři 
za svoji práci nepožadují 
žádnou odměnu. Od roku 
2019 nabídneme možnost 
označení vítězných vzorků 
značkou soutěže „Medovina 
roku“. Zájem očekáváme pře-
devším mezi profesionální 
výrobci. 

Soutěž je zakončena se-
tkáním výrobců a vyhod-
nocení nejlepších medovin, 
spolu s ochutnávkou všech 

soutěžních vzorků. Jedná se 
o zcela unikátní příležitost 
ochutnat medoviny od desí-
tek výrobců z celé republiky 
na jednom místě. O ochut-
návku je obrovský zájem 
i mezi veřejností, tyto akce 
proto organizujeme v rámci 
včelařských výstav spoje-
ných s významnými veletrhy 
zemědělské techniky jako 
je Techagro nebo Národní 
výstava hospodářských zví-
řat (obojí probíhá na BVV 
v Brně). Věříme, že tento 
způsob prezentace pomů-
že medovině najít si cestu 
ke spotřebitelům a ukáže 
nám všem, jak tento tradiční 
nápoj s mnohaletou historií 
doopravdy chutná.

Ve čtyřech kategoriích

Soutěž se uskutečnila po-
dle stejných pravidel jako 
v předchozích letech v kate-
goriích domácí medovina
(pro amatérské výrobce) 
a profesionální medovina
(komerční výroba a prodej). 

Soutěž domácích medovin se 
uskutečnila v kategoriích:
1. přírodní
2. bylinná
3. ovocná
4. barikovaná

Soutěž profesionálních medo-
vin bude probíhat v katego-
riích:
1. přírodní
2. bylinná
3. ovocná
4. barikovaná

Zaslaný vzorek musel být 
v obou kategoriích vyro-
ben pouze přírodní cestou! 
Vzorek nesměl být dobar-
ven ani dolihován. 

Přírodní medovina – vyro-
bena pouze z medu a vody
Bylinná medovina – vyrobe-
na z medu, vody a směsi ko-
ření či bylin, přidaných v prů-
běhu procesu výroby
Ovocná medovina – vyrobe-
na z medu, vody a ovocných 
šťáv (případně ovoce), přida-
ných do kvasného procesu
Barikovaná medovina – 
zrání medoviny v barikovém 
sudu nebo s využitím pelet

Všechny soutěžní vzorky me-
dovin v průběhu včelařské 
výstav byly vystaveny při 
bezplatných ochutnávkách 

Výsledky soutěže:

1. Medovina přírodní
medovina vyrobena pouze 
z vody a medu, bez přídavku 
koření, bylin, bez dobarvení 
či dolihování.

2. Bylinná medovina - metheglin
medovina vyrobená pouze 
z vody a medu s přídavkem 
bylin a koření, bez dobarvení 
či dolihování.

3. Ovocná medovina - melomela
medovina vyrobená z vody, 
medu, ovocné šťávy, s mož-
ností přídavku bylin a koření, 
bez dobarvení či dolihování.

4. Medovina barikovaná
medovina vyrobená pouze 
z vody a medu (případně 
s přídavkem bylin a koře-
ní), kde chuťový a aromatic-
ký charakter dodává zrání 
v barikovém sudu, případně 
na dřevěných chipsech či pe-
letkách.

Ve spolupráci s organizá-
torem soutěže připravil 

Zdeněk Kulhánek

Soutěže medovin v minulosti organizovaly různé skupiny včelařů. 
Soutěží se účastnily medoviny amatérských výrobců z celé republi-
ky. Jednalo se vždy o dobrovolnou činnost skupiny nadšenců, kteří 
se výrobě medoviny věnovali a sami hledali inspiraci v nových 
chutích a postupech výroby.

Medovina roku na Techagru 2024

Domácí 
medovina

Název 
vzorku

1.
Pavel 
Svoboda

Alois 23

2.
Jaroslav 
Berdych

3. Petr Šimek 

Profesionální 
výrobci

Název 
vzorku

1.
Ing. Zdeněk 
Kučera 

Lipový med 
květový 

2.
Ing. Zdeněk 
Kučera 

Květový 
med 

3.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Smíšený 
med

Domácí 
medovina

Název 
vzorku

1.
Snášel 
Antonín

2.
Leopold 
Jonáš 

Jonášova 
medovina

3. Václav Polcar

Profesionální 
výrobci

Název 
vzorku

1.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Levandule

2.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Jasmín

3.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Sušený šípek

Domácí 
medovina

Název 
vzorku

1.
Mgr. Pavel 
Veverka

Vilíkova 
vášeň - 
Višňová

2.
Josef 
Martinec

Martincova 
malinová

3.
Tomáš 
Majkus 

Višňovinka

Profesionální 
výrobci

Název 
vzorku

1.
Ing. Zdeněk 
Kučera 

Sušená 
třešeň

2.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Sušená 
divoká 
třešeň 
Ptáčnice

3.
Ing. Zdeněk 
Kučera

Višeň

Výrobce
Název 
vzorku

1.
Mgr. Pavel 
Veverka 

Vilíkova 
vášeň - 
Dubová

2.
Mgr. Tibor 
Kolesár 

Bariková 
medovina

3.
Ladislav 
Neuvirt 

Jižní 
Amerika

Vzorky medovin připravené k hodnocení

Hodnotiící porota medovin

Medovina rokuHodnocení medovin

Stánek medovin na Techagru 2024
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Vůně, která láká gurmány 
a milovníky tvarůžků
Olomoucké tvarůžky nebo také syrečky 
jsou u nás už mnohaletým pojmem a jejich 
představení je na monostraně magazí-
nu Agrární a Potravinářský obzor zcela 
na místě. Jsou určitě nejen naší národní 
potravinou, v roce 2010 udělila Evropská 
komise Olomouckým tvarůžkům chráněné 
označení původu, což je výjimečné ocenění.

Rádi proto díky rozhovoru 
s Ing. Leošem Kalandrou, 
MBA, vedoucím obchodu 
a marketingu společnosti A. 
W. spol. s r. o. prozradíme 
o této zajímavé potravině víc.

Olomoucké syrečky jsou 
letitým pojmem, co se 
označují už dnes hlavně 
jako tvarůžky. Jak tento 
další název vlastně vznikl?
Základní surovinou pro vý-
robu Olomouckých tvarůžků 
(také nazývaných olomoucké 
syrečky nebo tvargle z něm. 
Olmützer Quargel) je tvaroh. 
Tvarůžky jsou výchozí suro-
vinou i způsobem výroby na-
tolik spojeny s mlékem a ves-
nickým domovem, že nebude 
možné nikdy určit přesnou 
chvíli, kdy se poprvé objevily 
na jídelníčku. I nejstarší zprá-
vy je uvádějí jako běžné jídlo, 
jak Kuxova zmínka z roku 
1452, tak soupis pozůstalosti 
z Olomouce z roku 1583, kde 
se poprvé objevuje pojmeno-
vání „tvarůžky“. Olomoucké 
trhy, anebo olomoučtí ob-
chodníci pak doplnili název 
na „olomoucké tvarůžky“, 
i když velká většina se vyrá-
běla v okolních obcích jako 
„selské tvarůžky“.

Máte uznanou chráně-
nou známku v EU jako re-
gionální, a to je velká čest 
a takových potravinář-
ských produktů je málo. 
Kdy se této cti tvarůžkům 
dostalo, a co tomu před-
cházelo?
V roce 2010 získaly Olo-
moucké tvarůžky v rámci 
Evropské unie chráněné ze-
měpisné označení.

Předcházel tomu něko-
likaletý legislativní proces 
od přípravy a podání žádos-
ti přes zveřejnění žádosti 
ve Věstníku EU, podání ná-
mitek až po zapsání názvu 
Olomoucké tvarůžky do rejs-
tříku chráněných zeměpis-
ných označení.

 Na trhu jsou i německé 
tvarůžky označované jako 
zrající sýry (možná se na-
zývají taky syrečky), ale 
ty se velmi liší konzistencí 
a i chutí. Dokonce nemají 
speci ický odér, který lidié 
buď milují, nebo naopak. 
Neutkali jste se na trhu 
v tom, kdo tu byl s výrob-
kem dřív?
První na českém trhu byly 
Olomoucké tvarůžky. Společ-
nost A.W. z Loštic je vyrábí 
již od roku 1876 a budeme 
tak za dva roky slavit 150 
let od založení. Zahraniční 
alternativy tvarůžků se zača-
ly na českém trhu objevovat 
teprve v posledních letech, 
ale Olomoucké tvarůžky jsou 
jediným původním českým 
sýrem a nezaměnitelnou 
legendou především pro 
svou charakteristickou chuť 
a vůni.

Jak dlouho vaše syrečky 
zrají, a co je hlavním kouz-
lem jejich produkce?
Olomoucké tvarůžky jsou 
zrajícím sýrem vyrobeným 
z netučného kyselého tva-
rohu. Při jejich výrobě se 
nepoužívají geneticky mo-
di ikované suroviny, vyrá-
bějí se bez přídavku syřidel, 
barviv, aromat a stabilizáto-
rů. Výroba se skládá z pěti 
hlavních částí: formování, 
sušení, sprchování, zrání, ro-
lování. Během formování se 
strojově vytváří typický tvar 
tvarůžků – velká nebo malá 
kolečka, věnečky a tyčinky. 
Dále se tvarůžky převezou 
do sušáren, kde je nastarto-
ván celý proces zrání. Zrání 
začíná na povrchu a postu-
puje směrem dovnitř tvarůž-
ku. Po třech dnech přichází 
tzv. sprchování – pro smytí 
přebytečného kvasinkového 
mazu z povrchu tvarůžků. 
Po oschnutí se tvarůžky pře-
vezou do chlazených boxů. 
Příprava balení se dnes 
nazývá rolování. Tvarůžky 
v bednách se chladí, aby se 
lépe balily do speciální pro-
dyšné fólie, ve které i zrají. 
Celková doba zrání Olomo-
uckých tvarůžků je přibliž-
ně 7 týdnů. Potěšilo nás, že 
jsme na konci minulého roku 
úspěšně obhájili mezinárod-
ní certi ikaci IFS na vyšší 
úrovni, což je jeden z nej-
přísnějších potravinářských 
certi ikátů z hlediska kvality 
a bezpečnosti výroby vůbec.

Zeptáme se i na náklady 
na produkci, a do jaké míry 
se vyplácí?
Poptávka po Olomouckých 
tvarůžcích převyšuje naše 
současné výrobní kapacity. 
Strategickou investicí, kterou 
v současné době připravu-
jeme, je vybudování nových 
výrobních prostor. Umožní 
nám to do budoucna navýšit 
výrobní kapacity o přibližně 
70 % s rezervou na další pří-
padné rozšíření.

Kolik druhů olomouc-
kých syrečků vyrábíte 
dnes, a jaké je to ročně 
množství, a kolik se na to 
spotřebuje mléka?
Společnost A.W. z Loštic ak-
tuálně nabízí přes 30 variant 
Olomouckých tvarůžků, kte-
ré dělíme do pěti základních 
kategorií – tradiční druhy, 
kousky 125 g, kousky 420 g, 
gastro a speciality. Jednotli-
vé výrobky se liší svým tva-
rem, hmotností, typem bale-
ní a speci ickými příchutěmi. 
Olomoucké tvarůžky je mož-
né zakoupit u většiny pro-
dejců potravin, kompletní 
sortiment je k dostání v na-
šich podnikových prodej-
nách v Lošticích, Olomouci, 
Brně a Ostravě.

Celková roční produkce 
naší společnosti se pohybu-
je mezi 2000 až 2200 tuna-

mi Olomouckých tvarůžků 
ve všech tvarových i chuťo-
vých variantách.

Je nějaká ingredience, 
která u těchto výrobků ne-
smí mimo mléka chybět?
Základní ingrediencí pro vý-
robu Olomouckých tvarůžků 
je netučný kyselý tvaroh, jed-
lá sůl a mlékárenské kultury. 
Díky svým nutričním hodno-
tám – nízké energetické hod-
notě (tzn. nízkému obsahu 
tuku) a obsahu plnohodnot-
ných bílkovin a vápníku jsou 
Olomoucké tvarůžky vhodné 
pro všechny, kteří chtějí zdra-
vě a chutně jíst. Kupříkladu 
100 g Olomouckých tvarůžků 
obsahuje více bílkovin než 
kuřecí nebo krůtí prsa a pou-
hých 0,5 g tuku.

Všimli jsme si i nových 
zajímavých obalů. Máte jis-
tě své vývojové středisko 
na samotné výrobky, a je 
tomu tak i s obaly?
Vývoj všech nových variant 
Olomouckých tvarůžků i je-
jich obalů probíhá výhradně 
ve výrobním závodě v Lošti-
cích. U obalů vždy zohledňu-
jeme jak funkční, legislativní, 
komunikační, tak jejich este-
tické vlastnosti.

Co cukrárna s produkty 
vyráběnými na bázi sy-
rečků? Jak vznikla a jaký 
je o tyto produkty zájem? 
Můžete trochu přiblížit i to, 
jak souvisí s irmou?

 Společnost A.W. dodává 
Olomoucké tvarůžky nejen 
do maloobchodních prode-
jen, kde si je mohou koupit 
jejich příznivci, ale i zpra-
covatelům, kteří je využívají 
do dalších výrobků. S Olo-
mouckým tvarůžkem se tak 
můžeme setkat v uzeninách, 
pečivu, pomazánkách, sa-
látech a jiných výrobcích 
studené i teplé kuchyně. 
Své místo si tvarůžky našly 
dokonce v cukrovinkách 
nebo zmrzlině, kterým do-
dají svou netypickou chuť 
a vůni. Příkladem může být 
tvarůžková cukrárna zde 
v Lošticích, která odebírá 
Olomoucké tvarůžky a při-
pravuje z nich tvarůžkové 
dorty, koláče, moučníky 
apod. Olomoucké tvarůžky 
tak jsou neodmyslitelnou 
součástí nejen tradiční tu-
zemské kuchyně, ale díky 
svým jedinečným vlastnos-
tem patří i do současné mo-
derní gastronomie.

Na závěr rada hospo-
dyňkám a běžným domác-
nostem. Jak syrečky ucho-
vávat?
Aby vám tvarůžky vydržely 
v optimální kondici po ce-
lou dobu své trvanlivosti, 
je nutné je skladovat při 
teplotách od 4 do 8 stupňů 
Celsia. Před samotnou kon-
zumací je pak dobré nechat 
je pořádně „rozvonět“ při 
pokojové teplotě, postačují-
cí doba je ½ hodiny.

Historici na dobových do-
kumentech dokládají, že 
výroba Olomoucký tva-
růžků na Hané je již pa-
trná na přelomu 15. a 16. 
století. Od roku 1876 se 
Olomoucké tvarůžky vy-
rábí v Lošticích. Manufak-
turní výrobu založil Josef 
Wessels s manželkou. Ná-
zev současné společnosti 
A. W. spol. s r. o získala ir-
ma podle Aloise Wesselse 
(syna zakladatelů) v roce 
1897 a do roku 1914 se 
stala největším výrobcem 
tvarůžků. V roce 1930 
byla realizována velká 
přestavba a rozšíření 
tvarůžkárny na moder-
ní výrobnu pod vedením 
Karla Pivného (zeť Aloise 
Wesselse).

V roce 1991 byla tva-
růžkárna v restituci vrá-

cena potomkům původ-
ních majitelů. K zásadní 
obměně technologického 
zařízení ve výrobě do-
šlo v roce 1997. A nyní 
se dostáváme k tomu, co 
i hodnotitelskou komisi 
novinářů během soutěže 
o nejlepší mlékárenský 
výrobek na VŠCHT v Pra-
ze v dubnu tohoto roku 
tak zaujalo. „Evropská ko-
mise udělila v roce 2010 
Olomouckým tvarůžkům 
chráněné označení půvo-
du,“ vysvětlil svolavatel 
každoroční odborné akce 
ing. Jiří Kopáček, Csc., 
předseda představenstva 
Českomoravského sva-
zu mlékárenského z.s. 
a mezinárodně uznávaný 
mlékárenský odborník. 
Na obalu různých druhů 
dle tvaru u tvarůžků uka-
zoval tuto značku zdůraz-
něnou kolečkem.

 A tak jen na závěr 
uveďme u představení 
této skvělé potraviny, že 
má i své muzeum. V roce 
2014 bylo tak otevřeno 
nové Muzeum Olomouc-
kých tvarůžků v Lošticích 
jako jediné muzeum své-
ho typu v České republice.

V současné době spo-
lečnost A. W. spol. s r. o za-
městnává okolo 180 lidí, 
každoročně vyrobí při-
bližně 2200 tun tvarůžků 
ve více než třiceti tvaro-
vých, chuťových a hmot-
nostních variantách 
a provozuje čtyři podni-
kové prodejny v Lošticích, 
Olomouci, Brně a Ostravě.

Monostranu připravila: 
Eugenie Línková

Tak jako v politice se dělíme na tá-
bory, kdy jedni fandí řekněme levici 
a druzí pravici, u potravin je to v pod-
statě to samé. A to ještě nebereme 
v potaz, zda jde o vegana, vegetariána, 
vitariána nebo běžného konzumen-
ta, to je pak už velmi náročné třídění 
takových konzumentů. A tak jako 
v politice a uskupení jejich hlavních 
představitelů je dělení na různé stra-
ny, i u konzumentů - v našem případě 
Olomouckých tvarůžků - je to v pod-
statě jasné. Jedni je zbožňují a druzí 
naopak. Má to v tomto případě jeden 
důležitý znak, odér této potraviny. 
Jedni si bez něj neumí tento výrobek 
představit, a proto až těm zahranič-
ním bez typické vůně nefandí. Ti druzí 
pro jistotu nejí jak naše, tak zahranič-
ní. A tak je už z úvodního textu patrné, 
že bude řeč o Olomouckých tvarůž-
cích, jejich tradici, ale i o nezlomné 
vůli současných majitelů irmy i chrá-
něné značky dál co nejlépe irmu 
rozvíjet.

Ing. Leoš Kalandra, MBA, vedoucí obchodu a marketingu společnosti A. W. spol. s r. o.

Historie a současnost 
Olomouckých tvarůžků
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V rámci soutěže byly dále vy-
hlášeny „Novinky roku 2024“.

Hodnocení za účasti 21 ne-
závislých porotců proběhlo 
24. dubna na Ústavu mléka, 
tuků a kosmetiky VŠCHT Pra-
ha. Při hodnocení se posuzo-
vala nejenom celková kvali-
ta přihlášených soutěžních 
vzorků, ale také obchodní 
rozšířenost na trhu, marke-
tingové aktivity směřované 
na podporu prodeje a rovněž 
správnost označování výrob-
ků dle platné potravinové le-
gislativy.

U novinek hodnotily ko-
mise stupeň produktové, 
procesní a obalové inovace, 
zaměření na speci ickou cí-
lovou skupinu, „nové“ výži-
vové parametry, reformulace, 
atraktivitu pro spotřebitele 
a také případný přínos pro 
životní prostředí.

Nejvyšší počet soutěžních 
výrobků byl ve třech katego-
riích jogurtů, výrobci přihlá-
sili také vysoký počet sýrů, 
které byly rozděleny do cel-
kem šesti kategorií. V letoš-
ním roce nebyl zaznamenán 
žádný mimořádný trend, oce-
něné byly zejména výrobky 
s mimořádnou chutí a mezi 

ochucenými pak výrobky 
s novými příchutěmi. Opět 
se objevila řada výrobků 
s reformulovaným složením, 
například bez laktózy nebo 
s vysokým obsahem proteinů 
a pozornost porotců přitáhly 
gurmánské speciality.

Výsledky akce „Mléká-
renský výrobek roku 2024“ 
byly za přítomnosti zástup-
ců veřejného života, médií 
a samozřejmě odborníků 
a manažerů mlékárenské-
ho průmyslu a zemědělské 
prvovýroby vyhlášeny 30. 
května na společensko-od-

borné akci „Oslava mléka“ 
v zajímavém prostředí Ná-
rodního zemědělského mu-
zea v Praze, které umocnilo 
význam této potravinářské 
události.

Odborníci i veřejnost si 
takto připomněli Světový 
den mléka, který se z pod-
nětu Mezinárodní mlékařské 
federace slaví každoročně 
již od roku 1957 a kterému 
je od roku 2001 vyhrazen 
na 1. června. Záštitu nad le-
tošní oslavou převzal mini-
str zemědělství Mgr. Marek 
Výborný.

Zástupci úspěšných mlé-
kárenských podniků zde 
převzali diplomy a trofeje 
za oceněná místa v jednotli-
vých soutěžních kategoriích, 
vyhlášen byl také absolutní 
vítěz soutěže, a sedm výrob-
ků obdrželo titul „Novinka 
roku“. Zástupci novinářů vy-
brali z hodnocených výrobků 
rovněž tři produkty, kterým 
předali svoji „Cenu médií“.

V závěru slavnostního cere-
moniálu vyhlásil Českomorav-
ský svaz mlékárenský a Sekce 
pro mléko při Potravinářské 
komoře České republiky nový 
ročník soutěže o „Mlékáren-
ský výrobek roku 2025“.

• Absolutním vítězem 
v letošní soutěži se stal 
plísňový sýr Jihočeská 
Niva Premium 70 % ze 
společnosti MADETA a.s., 
kterému porotci přidě-

lili rekordních 100 bodů 
z celkových 100 možných.

• Absolutní novinkou roku 
se stal sýr Jihočeská Niva 
Fit 30 % rovněž ze spo-
lečnosti MADETA a.s.

• Hlavní cenu médií získala 
překvapivě sýrová specia-
lita Štěchovický nález, vý-
robek studentů z Vyšší od-
borné školy potravinářské 

a Střední průmyslové školy 
mlékárenské v Kroměříži.

Ing. Jiří Kopáček, CSc. 
předseda představenstva

Českomoravský svaz 
mlékárenský z.s.

a za novinářskou porotu 
Eugenie Línková

Mlékárenský výrobek roku 2024
21. ročníku soutěže o „Mlékárenský 
výrobek roku“ se letos zúčastnilo 24 
tuzemských výrobců, kteří do hodnocení 
přihlásili celkem 72 výrobků. Výrobky 
byly hodnoceny celkem ve 13 soutěžních 
kategoriích: 
1. Konzumní smetany
2. Zakysané mléčné nápoje
3. Jogurty nízkotučné do 3 % tuku
4. Jogurty střednětučné (3,0 – 5,5 % tuku)
5. Jogurty smetanové
6. Smetanové a tvarohové krémy
7. Mléčné dezerty
8. Čerstvé sýry
9. Sýry plísňové
10. Sýry s mazem na povrchu
11. Sýry polotvrdé
12. Tavené sýry
13. Sýrové speciality

VÝSLEDKY V JEDNOTLIVÝCH SOUTĚŽNÍCH KATEGORIÍCH – oceněné výrobky

Kategorie Výrobky Výrobce

Konzumní smetany Vítěz Smetana 10 % tuku, bez laktózy Mlékárna Pragolaktos, a.s.

Zakysané mléčné 
nápoje Vítěz Acidofi lní mléko z Valašska Mlékárna Valašské 

Meziříčí spol. s r.o.

Jogurty nízkotučné 
(do 3 % tuku)

Vítěz Opočenský jogurt broskev a meruňka Bohemilk a.s.

Finalisté
Opočenský jogurt jahoda Bohemilk a.s.

Super jogurt bílý Polabské mlékárny a.s.

Jogurty 
střednětučné 
(3,0-5,5 % tuku)

Vítěz Olmíci lotus vanilkoví Olma a.s.

Finalisté
Rodinný jogurt borůvka AGRO-LA, spol. s r.o.

Rodinný jogurt meruňka AGRO-LA, spol. s r.o.

Jogurty smetanové

Vítěz
Smetanový jogurt z Valašska Marlenka 
– med, kakao, vlašské ořechy

Mlékárna Valašské 
Meziříčí spol. s r.o.

Finalisté
Smetanový jogurt Florian stracciatella Olma a.s.

Smetanový jogurt slaný karamel Olma a.s.

Tvarohové 
a smetanové krémy Vítěz Pribináček banánový SAVENCIA Fromage & 

Dairy Czech Republic, a.s.

Mléčné dezerty

Vítěz Salko slaný karamel Mlékárna Hlinsko, a.s.

Finalisté

High Protein Pudding čokoládový Olma a.s.

Krajanka DeLuXe! Pomeranč – vaječný 
likér

Alimpex Food a.s.

Čerstvé sýry
Vítěz Lučina nadýchaná se sušenými rajčaty SAVENCIA Fromage & 

Dairy Czech Republic, a.s.

Finalista Jaroměřické žervé Jaroměřická mlékárna, a.s.

Plísňové sýry Vítěz Jihočeská Niva Premium 70 % MADETA a.s.

Sýry s mazem 
na povrchu Vítěz Dobrý Václav Mlékárna Olešnice a.s.

Sýry polotvrdé
Vítěz Lipánek Zlaťáček MADETA a.s.

Finalisté
Tre Corti s chilli Brazzale Moravia a.s.

Farmářský uzený sýr Moravia Lacto a.s.

Tavené sýry Vítěz Smetanito Bel Sýry Česko a.s.

Sýrové speciality
Vítěz Sýráci, sýrové tyčinky Mlékárna Olešnice a.s.

Finalista Štěchovický nález VOŠP a SPŠM Kroměříž

V soutěži o „Novinku roku“ soutěžilo celkem 37 výrobků, ze kterých na toto ocenění dosáhlo celkem 7 nových, inovovaných 
nebo reformulovaných výrobků.

Novinky roku Výrobce
Vítěz Jihočeská Niva Fit 30 % Madeta a.s.

Finalisté

Jihočeská Niva Premium 70 % Madeta a.s.

Super jogurt bílý Polabské mlékárny, a.s.

Super jogurt jahoda Polabské mlékárny, a.s.

Salko slaný karamel Mlékárna Hlinsko, a.s.

Smetanový jogurt z Valašska Marlenka med, 
kakao, vlašské ořechy

Mlékárna Valašské Meziříčí spol. s r.o.

Král sýrů, lahůdková paprika
Savencia Fromage & Dairy 
Czech Republic a.s.

V novinářském hodnocení se do užšího fi nále ze 72 výrobků probojovaly tyto výrobky:

Ceny médií Výrobce
Vítěz Štěchovický nález VOŠP a SPŠM Kroměříž 

Finalisté

Dobrý Václav Mlékárna Olešnice a.s.

Smetanový jogurt z Valašska Marlenka med, 
vlašské ořechy

Mlékárna Valašské Meziříčí spol. s r.o.

A takhle si nachystal pěknou sešlost různých mlékárenských výrobků expert 
z VŠCHT , Ing. Jan Pivoňka, Ph.D. - Ústav konzervace potravin

Na snímku jsou dva hlavní aktéři u novinářské poroty během hodnocení mlékárenských 
výrobků. Zleva je doc. Ing Ladislav Čurda z VŠCHT Praha – Ústavu technologie mléka 
a tuků a vpravo předseda Českomoravského svazu mlékárenského Ing. Jiří Kopáček.

I šéfredaktor magazínu Zboží&prodej Petr Hříbal už mno-
hokrát během soutěže kroužkoval a dával známky podle 
daného způsobu hodnocení.

Ochutnávky a hodnocení bylo podle sezna-
mu odborně daných uskupení mléčných 
výrobků

Šéfredaktorka Eva Brixy je pravidelnou 
porotkyní za vydavatelství Prosperista

Oslava mléka s krásnými trofejemi
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Lehké ráno s mlékem bez laktózy

Přesto není nutné při tom-
to omezení vyřadit ze svého 
menu mléčné výrobky úplně, 
a tak je tu další nabídka od-
borníků, a tentokrát je to zase 
z mlékárny Kunín. Přinášíme 5 
tipů, jak na intoleranci na lak-
tózu vyzrát. K dané tematice 
se vyjadřují jak dva specialisté 
z řad lékařů, kteří s mlékárnou 
úzce odborně spolupracují, tak 
i zástupce mlékárny Kunín. 

Rozdělte konzumaci 
mléčných výrobků 
do menších porcí 

Největší paseku v těle udělá 
konzumace velkého množství 
mléčných výrobků najednou. 
Proto si je v jídelníčku rozdělte 
do menších porcí po dobu ce-
lého dne a vyvarujte se toho, 
abyste jedli mléčné výrobky 
na lačno. Obecně se uvádí, že 
lidé s intolerancí na laktózu 
zvládnou denně sníst potravi-
ny s obsahem 10 g laktózy, což 
odpovídá asi 200 ml kravské-
ho mléka. Jde ale o velmi obec-
né doporučení a každý si musí 
sám vyzkoušet, jaké množství 
dokáže v mléčných výrobcích 
bez problémů strávit. 

Pečlivě čtěte potravinové 
etikety 

Možná vás překvapí, v kolika 
různých potravinách můžete 
na mléčný cukr neboli laktó-
zu narazit. „Kromě mléčných 
výrobků ji najdete také v růz-
ných polotovarech, instant-
ních polévkách, slaném i slad-
kém pečivu, sušenkách nebo 
jiných sladkostech. Vyplatí se 
proto pečlivě číst složení po-
travin, které kupujete,“ říká 
Andrea Mokrejšová, nutriční 
specialistka, absolventka 1. 
lékařské fakulty Univerzity 
Karlovy. Velký pozor si dej-
te na produkty se sušeným 
mlékem či syrovátkou. Ty 
patří mezi potraviny s nejvyš-
ším obsahem laktózy na 100 g 
a mohly by vám přivodit 
opravdu vážné potíže. 

Vsaďte na bezlaktózové 
mléko 

V obchodech je dnes řada vý-
robků, které obsahují nízké, 
ba dokonce nulové množství 
laktózy. „Patří mezi ně i mléka 
zcela bez laktózy, která dnes 
již umíme zpracovat tak, aby 

byl výsledný obsah laktózy 
0,01 g na 100 ml,“ říká Petra 
Farkašová z Mlékárny Kunín. 
Právě Mlékárna Kunín mléko 
bez laktózy pro český trh vy-
rábí pod značkou Lehké ráno. 
V obchodech najdete také 
pomazánky, smetany, šle-
hačky či jogurty bez laktózy, 
ve kterých je mléčný cukr již 
předem enzymatickou cestou 
rozložen. 

Nebojte se tvrdých sýrů 
a fermentovaných mléčných 
výrobků 

Snížený obsah laktózy se při-
rozeně nachází také ve fer-
mentovaných mléčných vý-
robcích a některých sýrech. 
Fermentací dochází k redukci 
laktózy přibližně o 20 – 30 %, 
a proto nemusí klasické jo-
gurty, ke íry či zakysaná sme-
tana představovat závažnější 
problém. Podobně bez větších 
rizik jsou některé tvrdé sýry 
jako je ementál nebo parma-
zán. Dejte si ale pozor. Některé 
druhy čerstvých nebo syrovát-
kových sýrů mohou obsahovat 
laktózy naopak více. (UVÉST 
PŘÍKLAD)

Mléčné výrobky se zdrojem 
sacharidů 

Pro lepší trávení doplňte 
mléčné výrobky o zdroj sa-
charidů. Může jít třeba o peči-
vo nebo ovesné vločky, zlepšit 
vstřebávání laktózy mohou 
i různé ořechy, které tuky ob-
sahují. Ty zpomalí průchod 
mléčného cukru trávicím 
traktem, především tenkým 
střevem a vytvoří lepší pod-
mínky pro funkci menšího 
množství enzymu laktázy, 
který bude s laktózou déle 
v kontaktu a bude ji lépe roz-
kládat. 

Nebojte se vyhledat lékaře 
v případě bolestí břicha 

Pokud jsou vaše obtíže s trá-
vením laktózy opakované 
a trpíte po konzumaci mléč-
ných výrobků silnými bolest-
mi břicha či průjmy, nebojte 

se vyhledat lékaře. „Ten má 
několik možností, jak zjistit 
závažnost vaší intolerance 
na laktózu. Nejčastěji se vy-
užívá dechový test, vyšetření 
vzorku stolice, zjištění hla-
diny cukru v krvi po konzu-
maci laktózy či endoskopické 
vyšetření,“ říká vedoucí gast-
roenterolog MUDr. Jan Kykal 
z Distribuované kliniky.cz. 
Na základě těchto informací 
dokáže lékař určit míru vaší 
intolerance a doporučí vám 
vhodné alternativy. 

Příznaky nesnášenlivosti 
k laktóze

Reakce na laktózu se sice 
obvykle projevuje průjmem 
a plynatostí po požití mléka, 
ale objevovat se mohou i ně-
které jiné příznaky. Na vině 
by však mohla být též reakce 
na mléčné bílkoviny. Reakce 
na laktózu může být způso-

bena buď primárním, nebo 
sekundárním nedostatkem 
laktázy – trávicího enzymu, 
který štěpí laktózu. Diagnó-
zu stanoví lékař z výsledků 
testů. Musíme si uvědomit, 
že průjem, ať už byl vyvolán 
čímkoli, vede často k dočas-
né nesnášenlivosti laktózy 
(z důvodu druhotného nedo-
statku laktázy).

Teoreticky by alergickou re-
akci na mléčné bílkoviny měly 
určit kožní testy. Ty však bohu-
žel nejsou neomylné, je možné 
trpět alergií nebo vykazovat 
jinou imunitní reakci na mléč-
né bílkoviny, a mít výsledky 
kožních testů negativní. Běžné 
je to zvláště u dětí. Je možné 
trpět zároveň přecitlivělostí 
jak na mléčné bílkoviny, tak 
na laktózu. Pokud testy nedají 
jasnou odpověď, musí se ově-
řit oba typy. Intolerance k lak-
tóze může být dočasná.

Eugenie Línková

 Před časem jsme v magazínu Agrární a Potravinářský obzor 
představili mléčné výrobky mlékárny Olmy z Olomouce, vhodné 
pro celiaky. Ti jsou citliví na škrob ve výrobcích, a tak zejména 
různé druhy pudinků a výrobků s označením Pierot jsou tou nej-
lepší nabídkou pro tento druh postižení organismu. Ten se staví 
odmítavě k některým látkám, vyskytujících se v potravinách. Dal-
ším druhem určitého typu onemocnění je intolerance k laktóze 
s dopadem na špatné trávení. Týká se to asi 20 % dospělé popu-
lace v Česku, která se s tímto typem zdravotního omezení potýká. 
Laktóza je mléčný cukr, který se v lidském těle rozkládá v tenkém 
střevě enzymem zvaným laktáza. Pokud má člověk tohoto enzymu 
nedostatek, nestrávená laktóza se přesouvá do tlustého střeva, 
kde reaguje s bakteriemi a způsobuje výše zmíněné potíže. 

Sýr Dobrý Václav a studentský výrobek bodovaly nejvíc

K samotné soutěži a k jejímu 
hodnocení se vyjadřuje v roz-
hovoru Ing. Jiří Kopáček, před-
seda Českomoravského svazu 
mlékárenského a předsedající 
hodnotitelským komisím.

Jako každoročně pořádal 
svaz mlékařů soutěž o nej-
lepší mlékárenský výrobek. 
Novinářská porota zastupo-
vala de facto částečně veřej-
nost a hodnotila tak nejen 
chuťové vlastnosti výrobků, 
ale i jejich vzhled a adjus-
táž. K ní prosím prozraďte, 
jaké jsou ty nejnovější tren-
dy.
Podobně jako se vyvíjí kvalita 
výrobků, vyvíjí se také jejich 
ambaláž. Hlavní změny souvi-
sejí se závazky výrobců smě-
rem k vyšší udržitelnosti, tedy 
používat ekologičtější typy 
obalů. To prakticky znamená 
zejména méně plastů a více 
přírodních materiálů. V praxi 
jsme to letos mohli vidět ze-
jména u jogurtů a mléčných 

dezertů. Dalším trendem je 
convenience, tedy jakési po-
hodlí pro zákazníka, což spo-
čívá například v možnosti 
znovu uzavíratelnosti výrob-
ku. Obaly jsou nově koncipo-
vány tak, aby rovněž prodlu-
žovaly trvanlivost výrobků. 
A v neposlední řadě se trvale 
mění design, resp. gra ika tak, 
aby nabízené výrobky byly 
na první pohled atraktivní 
a motivovaly spotřebitele k je-
jich nákupu.

Mezi nej výrobky exce-
lovaly olomoucké tvarůž-
ky, a tam se snoubil nápad 
v rozdělení do různých 
obalů, a to i ve tvarových 
odlišnostech. Vy jste novi-
náře i rád upozornil na je-
jich uznání jako speci ika 
v rámci EU, tedy z hlediska 
regionálního chráněného 
označení. Můžete to více po-
psat?A jsou tvarůžky z Hané 
takto chráněnou známkou 
v EU jistým speci ikem, 

nebo jsou to i v rámci mlé-
kárenských výrobků další?
Máte pravdu, že při hodno-
cení tvarůžky excelovaly, ale 
nakonec bohužel v letoš-
ním roce ocenění nezískaly. 
V jejich kategorii, tedy mezi 
sýry s mazem na povrchu, 
excelovala zajímavá speci-
alita z Mlékárny Olešnice, 
a to Dobrý Václav, měkký sýr 
s mazem na povrchu. Ten byl 
velmi pikantní a zaujal nako-
nec nejenom porotce, ale také 
novináře při jejich výběru tří 
nejlepších produktů.

Ale vrátím-li se k těm Olo-
mouckým tvarůžkům, tak 
připomenu, že již od roku 
2010 mají v Evropské unii 
uznání coby sýr s chráněným 
zeměpisným označením. Ne-
byl to ale první náš „chráněný 
sýr“, protože půl roku dříve, 
konkrétně v prosinci 2009, 
získaly tuto ochranu dva 
sýry z jihočeské Madety, a to 
dnes už legendární Jihočes-
ká Niva (50 % tuku v sušině) 

a Jihočeská Zlatá Niva (60 % 
tuku v sušině). A právě Nivy, 
jejichž sortimentní portfolio 
se velmi zajímavě rozšířilo, 
kralovaly v letošní soutěži. 
Jihočeská Niva Premium se 
70 % tuku v sušině získala 
ocenění jako Absolutní vítěz 
letošní soutěže o Mlékáren-
ský výrobek roku a tento sýr 
dokonce získal plných 100 % 
bodů ze 100 možných, což 
se stalo poprvé ve 21 leté 
historii soutěže. Další nový 
výrobek, a to Jihočeská Niva 
Fit (30 %), získala ocenění 
jako Absolutní novinka roku 
2024. V podstatě se jedná 
o první nízkotučný modrý 
sýr na trhu vůbec.

Co vše tato soutěž pro-
zradila, a to i z hlediska 
odborných rozborů právě 

na potravinářské katedře 
VŠCHT?
To hlavní, co z letošní soutěže 
vyplynulo, a tak to také osob-
ně vnímám, je skutečnost, že 
české mlékárenství je sku-
tečně vyspělé, zcela konku-
renceschopné i v porovnání 
s dalšími mlékařskými země-
mi, a tedy, že se u nás nemu-
síme za nic stydět, ba naopak 
můžeme být hrdí.

Soutěživost konkurenč-
ních výrobců je velká, letos 
se nám do soutěže přihlásilo 
72 výrobků, z toho 37 zcela 
nových, a to od 24 výrobců 
(z celkových 30). A vítězství 
v soutěži samozřejmě vý-
robce motivují, a jsou i před-
pokladem lepší prodejnosti 
našich výrobků. A to je to 
nejdůležitější.

Soutěž hodnotí celkem 21 
nezávislých odborníků, vždy 
v paralelních dvou skupinách, 
aby se zvýšila objektivita 
hodnocení. A nehodnotí se 
pouze senzorické vlastnosti, 
tedy chuť, vůně, konzistence, 
textura, barva a další atribu-
ty. Hodnocenými kritérii je 
i dodržení legislativních poža-
davků na označování, porotci 
posuzují také obchodní rozší-
řenost přihlášených výrobků 
a také marketingovou komu-
nikaci. Takže to je opravdu 
velmi obšírné a poměrně so-
istikované hodnocení.
Co vás nejvíc na této sou-
těži potěšilo právě jako 

mlékárenského guru s vel-
kými znalostmi oboru ne-
jen u nás, ale i ve světě?
Potěšilo mě hned několik věcí. 
Jednak to, že většinou uspěly 
mí favorité - a to já sám ani ne-
hodnotím, abych byl opravdu 
nad věcí. Já jsem pouze před-
sedou rozhodčí, nebo chcete-
-li departážní komise, která 
posuzuje neshodu mezi para-
lelními komisemi, pokud na-
stane. A v tom letošním roce 
jsme ze 72 výrobků musely 
„zasahovat“ pouze dvakrát. 
Tak byly totiž výsledky para-
lelních komisí shodné.

Dále mě potěšilo, že nevy-
hrávají jen velké renomované 
společnosti, ale i malé mlé-
kárny, jejichž výrobky patří 
skutečně často mezi ty nej-
lepší.

A za všeho nejvíce, a neje-
nom mě, mě překvapily vý-
sledky vašeho novinářského 
hodnocení, kdy jste jako nej-
lepší vybrali výrobek z Vyšší 
odporné školy potravinářské 
a Střední průmyslové školy 
mlékárenské v Kroměříži, 
sýrovou specialitu Štěchovic-
ký nález. Takže studentský 
výrobek uspěl nad výrobky 
i velkých globálních lídrů 
mlékárenského trhu. To také 
znamená, že nám na kromě-
řížské škole vyrůstají další 
noví a skvělí mlékaři a sýraři.

Dvoustranu k mlékáren-
ským výrobkům připravila: 

Eugenie Línková

Soutěž o nejlepší mlékárenský výrobek jako každoročně proběhla 
i letos, a coby člen novinářské poroty za magazín Agrární a Potra-
vinářský obzor přinášíme přehled vítězů z několika soutěžních 
kategorií. Napětí vládlo samozřejmě i během hodnocení u jednotli-
vých stolů porotců, a když novináři po splnění svého úkolu porotce 
opouštěli budovu VŠCHT, museli ještě udržet skoro 3 týdny zvě-
davost na uzdě, než se dozvěděli na slavnostním vyhlášení závěrů 
soutěže v Zemědělském muzeu v Praze 30. května jména vítězných 
irem a šampiony z jejich skvělé produkce.

Ing. Jiří Kopáček
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Ve Svijanech se pivo vaří už 460 let

Oslavy výročí jednoho z nej-
déle trvale sloužících českých 
pivovarů budou probíhat 
v červnu na tradičních Zá-
meckých slavnostech a v srp-
nu na Dni svijanského piva 
v Liberci a na Svijanském Pi-
vobraní. Vyvrcholí pak v září 
na Svatováclavských slavnos-
tech ve Svijanech.

Řada akcí s magickým 
číslem 460

„Během všech těchto akcí 
bude pro hosty připraven 
zajímavý program s odkazy 
na historii pivovaru a sběra-
telské edice pivních obalů. 
V průběhu celého roku bude 
jubileum připomínat řada 
akcí s magickým číslem 460, 
například 460 bezplatných 
exkurzí do pivovaru či vý-
sadba 460 stromů. Fanoušci 
pivovaru jistě ocení také vy-
dání knihy 460 let pivovaru 

Svijany od fundovaného au-
tora Jaroslava Egerta nebo 
speciální sérii dvoulitrových 
plechovek Paměť národa 
‚Svijany miloval můj děda 
a teď i já¬‘,“ informuje Roman 
Havlík.

Zachraňují původní 
Osvaldův klon českého 
chmele

„Toho, že jsme jedním z nej-
starších stále provozovaných 
pivovarů v českých zemích, si 
nesmírně vážíme. Ještě dale-
ko důležitější pro nás ale je 
o několik století novodobější 
tradice výroby českého ležá-
ku plzeňského typu, kterou 
jako jeden z mála posledních 
pivovarů udržujeme při živo-
tě a dále rozvíjíme,“ říká slá-
dek Petr Menšík. „K historii 
se hlásíme také při pěstování 
chmele na našich chmelni-
cích v Polepských Blatech, 

kde s velkou péčí zachraňu-
jeme původní Osvaldův klon 
nejušlechtilejšího českého 
chmele − Poloraného žatec-
kého červeňáku. A připomí-
ná ji i náš designový půllitr, 
který nese letopočet založení 
pivovaru a jehož tvar byl in-
spirován renesančním šlech-
tickým oděvem.“

I solární panely mají 
téměř 460 MW

„Navzdory své dlouhé a bo-
haté historii a úzkostlivému 
dodržování tradičních výrob-
ních postupů je dnes ovšem 
pivovar velmi mladý a svě-
ží,“ doplňuje Roman Havlík. 
„Do moderní doby vstoupil 
s mnoha novými techno-
logiemi na poli energetiky, 
prodeje a ochrany životní-
ho prostředí, třeba s rovněž 

symbolickými téměř 460 
MW instalovaného výkonu 
solárních panelů.“

Jen letos: Kroužkovaný 
ležák 460

Mimořádná příležitost 
k oslavám si podle sládka 
zaslouží i mimořádné pivo: 
„Výroční kroužkovaný le-
žák SVIJANY 460 s obsahem 
kulturních kvasnic, jemným 
žateckým chmelem z vlast-
ních chmelnic a humnovým 
sladem bude na čepu pouze 
letos. Jako první jej budou 
moci okusit hosté Zámeckých 
slavností ve Svijanech, v hos-
podách a restauracích se pak 
bude čepovat od začátku lis-
topadu do konce roku.“ 

Eugenie Línková ve spolu-
práci s vedením pivovaru

Svijanský Fanda na oslavu 
zachránce pivovaru

Svijanský Fanda zaujímá 
v galerii svijanských piv 
speciální místo. Původ-
ně se řezané jedenáctky 
měla v roce 2011 vyrobit 
jen jedna várka na oslavu 
Františka Horáka, zachrán-
ce svijanského pivovaru, 
který řezané pivo milo-
val. Na oslavě jeho sedm-
desátých narozenin však 
všem zachutnala natolik, 
že ve výrobním programu 
pivovaru v sudech, párty 
soudcích a speciálních li-
trových džbánech zůstala 
natrvalo. Nově si ji ve iltro-
vané verzi mohou fanoušci 
svijanských piv od letoška 
koupit i v nejbližším super-
marketu, kde bude k dispo-
zici v klasických půllitro-
vých lahvích.

K dalším novinkám 
letošního roku patří 
prémiový ležák Svija-
ny 460 v novém obalu 
– plechovkách o obje-
mu 0,33 l. Nové jsou 
také reprezentativní 
dekorativní dárkové 
tubusy na speciální 
lahve s patentním 
uzávěrem – 0,75l pro 
Svijany 20 a 1l pro 
Pivo přímo ze sklepa. 
Jako zajímavý dárek 
může posloužit také 
limitovaná edice vý-
ročního ležáku 460 
ve dvoulitrových Ple-
chovkách (nejen) pro 
chlapy.

Limitované edice 
pivních obalů bu-
dou po mimořádném 
úspěchu rychle vy-
prodaných dvoulitro-
vých plechovek s ho-
kejovým motivem 
zastupovat mimo jiné 
PPCH s fotbalovým 
motivem. Výročí pi-
vovaru připomenou 
nejen tematické dvou-
litrové plechovky, ale 
také výroční krček 
na všech lahvích svi-

janského piva pro 
prodejní ře-

tězce.

Svijany investují do moderní linky na stáčení piva do sudů
Do konce roku začne ve Svijanech sloužit 
nová moderní linka na plnění sudů KEG. Ná-
klady na pořízení a instalaci moderní linky, 
zahrnující plničku, myčku a manipulační, 
stohovací a paletovací zařízení na KEG sudy, 
dosáhnou celkem zhruba 50 milionů korun.

„Nová linka bude mít zhruba 
stejnou kapacitu jako dosa-
vadní zařízení, tedy asi 240 
sudů za hodinu, bude však 
podstatně modernější a spo-
lehlivější. Navíc dokáže plnit 
i patnáctilitrové sudy, které 
tvoří stále větší podíl naší 
produkce,“ přiblížil investici 
v hodnotě asi 50 milionů ko-
run sládek Petr Menšík.

Novou linku ve Svijanech 
nainstaluje český výrobce 

manipulačních zařízení NT 
technics s.r.o. z Chotěboře. 
„I v tomto případě jsme se 
jako česká firma záměrně 
rozhodli pro osvědčeného 
českého dodavatele,“ dodal 
Petr Menšík. Další dílčí in-
vestice budou letos ve Svija-
nech směřovat do zlepšení 
funkčnosti čističky odpad-
ních vod a do strojovny 
chlazení.

na všech lahvích svi-
janského piva pro 

prodejní ře-
tězce.

Vedle výročního kroužkového prémi-
ového ležáku 460, který bude na čepu 
restaurací a hospod jen od listopadu 
do konce letošního roku, připravil Pivo-
var Svijany v roce oslav 460. výročí své-
ho založení i řadu novinek, které v jeho 
výrobním programu zůstanou natrvalo. 
Patří mezi ně řezané pivo Svijanský 
Fanda v lahvích, plechovky prémiového 
ležáku 450 o objemu 0,33 litru a luxusní 
dárkové balení unikátních svijanských 
piv Svijany 20 a Pivo 
přímo ze sklepa. Sorti-
ment nealkoholických 
nápojů nově rozšiřuje 
limonáda Svijanela 
Mango.
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Dekorativní lahve v luxusních 
dárkových tubusech

Svijanský Máz 
s krčkem připomínajícím 460 let 
od založení pivovaru 

V roce 1564 v Evropě vrcholila éra rene-
sance. V Anglii se narodil Shakespeare, 
v Itálii umírá Michelangelo a v Čechách 
nastupuje na trůn Habsburk Maximilián 
II. Ve stejné době otevírá ve Svijanech vý-
znamný český šlechtický rod Vartenberků 
pivovar, v němž se pivo s respektem k tak 
dlouhé tradici vaří dodnes. „Od doby Var-
tenberků pivovar slouží prakticky nepře-
tržitě, ale na svou největší slávu si musel 
počkat více než čtyři století. Úctyhodného 
věku 460 let se teď dožívá ve skvělé kon-
dici a v podobě, kterou by si jeho zaklada-
telé dokázali asi jen stěží představit,“ říká 
ředitel rodinného pivovaru Roman Havlík.

Je
de

n 
z 

ne
js

ta
rš

íc
h 

če
sk

ýc
h,

 n
ep

ře
tr

ži
tě

 p
ro

vo
zo

va
ný

ch
 p

iv
ov

ar
ů 

sl
av

í 4
60

. n
ar

oz
en

in
y.

 

Svijanský sládek Petr Menšík a ředitel Pivovaru Svijany Roman Havlík

Sudy na nové lince
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Řezbářská práce u zeleniny Carving láká mladé studenty
Gastro Hradec je soutěž kuchařů a cukrářů, které se účastní soutě-
žící nejen z ČR, ale také ze zahraničí. Má tedy mezinárodní dosah, 
a to již více než čtvrt století. Jubilejní 25. ročník byl 3x odložen 
(v důsledku Covidu), tím se změnil hlavní partner soutěže, a proto 
se i změnil název. Dříve byla tato soutěž známa pod názvem Gastro 
Hradec Vitana Cup, nyní Gastro Hradec Culinary Cup. Tato soutěž 
má vysokou odbornou úroveň a dosahuje prestiže světových gast-
ronomických soutěží. Dlouhodobě je brána jako odrazový můstek 
pro soutěžící, kteří pak bývají úspěšní i na zahraničních soutěžích. 
Cílem Gastro Hradce je ukázat veřejnosti i soutěžícím krásu ře-
mesla v gastronomickém průmyslu, umožnit poměření sil teprve 
začínajícím kuchařům a cukrářům, ale i těm, 
kteří už v oboru pracují.

Carvingová část má už tra-
diční podnázev „Gastro Hra-
dec Carving Cup“ a opět se 
ukázalo, že dekorace ze ze-
leniny a ovoce jsou oblíbe-
nou disciplínou. Po loňské 
premiéře nové sprinterské 
live kategorie celkový počet 
účastníků šplhal k téměř še-
desáti. Možná některé inspi-
roval úspěch Terezy Buchto-
vé v Německu, když se stala 
absolutní vítězkou v live car-
vingu spolu s thajwanským 
řezbářem. Ale i v Hradci mu-
sela zabojovat a řezat napl-
no. Svedla souboj o celkové 
prvenství s polským vítězem 
Czech Carving Cupu Radosla-
wem Skowroňskim. Každý 
z nich vyhrál jednu katego-
rii, ale v součtu to lépe vyšlo 
pro naši řezbářku. V Hradci 
úspěšně soutěžily v katego-
rii začátečníků dvě litevské 
studentky. Přestože se car-
vingu věnují relativně krátce, 
výrazně zasáhly do pořadí 

dvou kategorií, když obsadily 
medailové pozice.

 U začátečníků 
v řezbářství byla hlavní 
kompozicí kytice růží

V hlavních kategoriích 
u kompozic prvenství získal 

Radoslaw Skowroňski, druhá 
byla Tereza Buchtová a třetí 
bronzová z olympiády Pavlí-
na Svobodová z ISŠ ve Slav-
kově u Brna.

U začátečníků v live řezá-
ní na 90 minut byla v zadání 

kompozice pěti růží. Celko-
vé zlato získala Hana Ho-
šková z SOŠ a SOU Vlašim, 
druhou příčku úplný nová-
ček Veronika Slámová z ISŠ 
Slavkov u Brna a třetí pozici 
obsadila Markéta Kmošková 

z SOŠ a SOU 
Polička.

U začátečnic-
kých kompozic 
jen o kousek zví-
tězila studentka 
z OA a SOŠ Choceň 

Simona Skalická. Na 2. a 3. 
byly litevská děvčata Lea 
Mistinaite a Kamile Uzakova.

 Ve sprintu pro začátečníky 
(30 minut, 1 kus ovoce) řezal 
asi největší počet mladých 
řezbářů. Pořadí bylo skoro 
stejné jako u předchozí ka-
tegorie.Jen Lea a Kamile si 

prohodily pozice. 
Do zlatého pás-

ma se vešla zde 
také Veroni-
ka Slámová.

Eugenie  
Línková

Tereza Buchtová s polským vítězem Czech Carving Cupu 
Radoslawem Skowroňskim

Vítězná socha ze zeleniny

Neuvěřitelné 
obrazce vyřeza-

né do zeleniny

Příběh z tajemné louky 
je na štítku 
u jednoho 

z vítězných 
exponátů.

Účastníci celkové soutěže kuchařů a cukrářů, kde byla letos zahrnuta jako další disciplína soutěž vyřezávání 
do zeleniny a ovoce Carving.

INZERCE
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Volba spotřebitelů již po čtyřiadvacáté

Hodnocení přihlášených 
produktů

Výsledky letošního marketin-
gového programu Volba spo-
třebitelů vyhlásila společnost 
ATOZ Marketing Services 
na slavnostním galavečeru 
13. června v O2 universum 
v Praze. Partnerem akce byla 
jako již tradičně společnost 
NIQ, jež shromáždila a zpra-
covala výsledky unikátního 
průzkumu, při němž se do-
tazovala čtyř tisíc českých 
respondentů. „Volba spotře-
bitelů je, dle deklarace re-
spondentů, jedním z nejklad-
něji vnímaných komerčních 
certi ikátů, které má zároveň 
mezi respondenty i velmi ši-
roké povědomí“, uvádí Vikto-
rie Škorvagová z výzkumné 
agentury NIQ.

Hodnocení zajímavých 
produktů však neprobíhá 
pouze v rámci hlavního prů-
zkumu, ale celoročně, a to 
formou soutěží na Instagra-
mu a FB, kde mají spotřebite-
lé možnost se s jednotlivými 
výrobky seznámit, pravi-
delně je vyhrávat, dozvědět 
se různé zajímavosti a tipy 
na novinky.

Předmětem zájmu je 
rychloobrátkové zboží

Do Volby spotřebitelů se mo-
hou přihlásit výrobci a dis-
tributoři rychloobrátkového 
zboží (s výjimkou tabákových 
výrobků), doplňků stravy 

a OTC přípravků, kteří uvedli 
na český trh nové nebo ino-
vované výrobky či výrobkové 
řady od ledna předchozího 
roku. Inovace může být pro-
duktového nebo marketingo-
vého charakteru. Mezi irmy 
přihlašující své výrobky patří 
jak velké mezinárodní, tak 
i menší domácí společnosti. 
Oceněné produkty se vyhla-
šují na základě průzkumu 
provedeného na reprezenta-

tivním vzorku respondentů. 
Každý spotřebitel se může 

do programu zapojit pro-
střednictvím spotřebitel-
ských soutěží vypisovaných 
organizátorem ve spolu-
práci s partnery programu 
a ve kterých může vyhrát 
balíčky s přihlášenými vý-
robky. Vítězem každé soutě-
že je jeden produkt oceněný 
jako Nejoblíbenější novinka 
uživatelů či čtenářů daného 
média.

Udržitelnost a zdravý 
životní styl

Vzestup letos opět zazname-
naly kategorie se speciálními 
produkty: bezlepkové, ve-
ganské, ekologické nebo bio. 
Tento trend lze sledovat již 
z minulých let. Výrazně zna-
telná je snaha výrobců o udr-
žitelnost, ať již v materiálo-
vém složení obalů, nových 
technologických řešeních, či 
přímo ve složení produktů.

„Velkým tématem letošní-
ho ročníku Volby spotřebite-
lů 2024 je opět udržitelnost 
a s tím spojený zájem o zdra-
vý životní styl. Oproti loňsku 
vzrostl podíl těch zákazníků, 
kteří berou při rozhodování 
v potaz lokálnost produktu 
a také těch, kdo na nákup 

nosí vlastní tašku,“ říká ma-
nažer marketingové skupiny 
pořádající společnosti Lukáš 
Matějka a dodává, že „mezi 
trendy kategorie letošního 
ročníku patří například bez-
lepkové snacky, dekorativní 
kosmetika, dětská výživa, 
dětské nápoje, dětské pleny, 
koupelová a sprchová kos-
metika, pamlsky pro kočky 
a psy, potřeby pro zvířata, 
pleťová kosmetika, veganské 
produkty, proteinové dezerty 
nebo zdravé snacky.“ 

Úspěšné produkty

Oceněnými výrobky letoš-
ní Volby spotřebitelů 2024 
jsou například dušená Šun-
ka Bečva. Její výrobce – ir-
ma Váhala a spol. pomáhá 
mj. obnovit marketingovým 
programem spojeným prá-
vě s tímto výrobkem život 
v řece Bečvě a jejím okolí. Ka-
tegorii konzervované ovoce 
a zelenina opanoval výrobek 
Ananas kousky v ananaso-
vé šťávě značky Franz Josef 
Kaiser vyrobený ze speci-
ální sladší odrůdy ananasu. 
Albert zase představil nový 
koncept v kategorii hotových 
jídel a polotovarů s řadou 
Albertova tržnice Menu box 
s čerstvou zeleninou, koře-

ním a trvanlivými surovina-
mi, které umožňují snadnou 
přípravu jídel z celého světa, 
s možností vegetariánských 
variant.

V kategorii aviváže zvítězil 
Azurit. Jedná se o novinku 
na trhu s romantickými, svě-
žími a exotickými vůněmi. Ty 
dodají díky parfémovaným 
mikro perličkám prádlu je-
dinečnou, neopakovatelnou, 
a především dlouhotrvají-
cí vůni. Vítězná řada Dove 
Advanced Care je obohace-
na o novou patentovanou 
technologií 24 h Renewing 
MicroMoisture rozkládající 
olejové kapky na miliony mi-
krokapek pro dlouhotrvající 
výživu pokožky. Sprchové 
gely jsou vhodné i pro citli-
vou pokožku. Značka Frosch 
zvítězila v kategorii tablety 
do myčky s inovovaným vý-
robkem Frosch EKO table-
ty do myčky vše v 1 citron. 
Značka Frosch plně odpoví-
dá požadavkům spotřebite-
lů na udržitelnost. Výrobky 
jsou nejenom účinné, ale 
nezatěžují životní prostředí 
svým složením, ani obaly. 
Mezi toaletními papíry zví-
tězila značka Zewa Deluxe 
s OdorBlock technologií ne-
utralizující zápach na toale-
tě. Technologie je nanesena 
na vnitřní ruličku toaletního 
papíru spolu s parfemací, 
díky tomu její účinky dlouho 
přetrvávají.

Mezi potřebami pro zvířata 
zvítězila značka Vileda s Pet 
ručníkem z mikrovlákna 
vhodným pro rychlé a účin-
né čištění a jemné vysoušení 
tlapek a srsti domácích maz-
líčků. Značka Vileda zabodo-
vala vícekrát, a to například 
i v kategorii sušáky. Sušák 
Vileda King uvedla na trh 
nově v designovém černém 
provedení.

Stoupá oblíbenost 
privátních značek

V oblasti potravin jsou čes-
kými spotřebiteli dlouho-
době oceňovány produkty 
privátních značek. Z nich 
si odnáší odnáší hned čtyři 
ocenění Kau land se znač-
kami K-Jarmark, K-take it 
veggie a K-Classic, s nimiž 
ovládl čtyři kategorie. K-
-Classic je stálice se širokým 
sortimentem, K-take it ve-
ggie je mladší značka nabí-
zející veganské alternativy 

a K-Jarmark se zaměřuje 
na výrobky odčeských doda-
vatelů. „Volba spotřebitelů je 
prestižní ocenění, kterého 
si vážíme už jen proto, že 
o vítězích rozhodují právě 
čeští spotřebitelé. Loni jsme 
zabodovali ve dvou kategori-
ích, letos se nám s privátní-
mi značkami povedlo úspěch 
zdvojnásobit a ocenění si 
odnesly hned naše čtyři no-
vinky,“ uvádí tisková mluvčí 
řetězce Renata Maierl s tím, 
že mezi oceněné produk-
ty patří K-Jarmark masové 
konzervy ve skle, K-take it 
veggie instantní směsi, K-
-Classic oplatkové kornouty 
na zmrzlinu a K-Classic řada 
uzených plátkových ryb. K-
-Jarmark masové konzer-
vy ve skle se staly Nejlepší 
novinkou v kategorii Kon-
zervované masné produkty. 
Spotřebitelé ocenili šťavna-
tou masovou chuť a složení 
bez přidaných konzervantů. 
Řetězec je nabízí v hovězí, 
vepřové, krůtí a uzené vari-
antě, přičemž jsou vhodné 
pro konzumaci i za studena.

Spolupráce s projektem 
Pomozte dětem

Vítězné produkty lze poznat 
dle červeného loga se zved-
nutým palcem, kterým se 
chlubí nejčastěji na svých 
obalech. Vítězům programu 
je po vyhlášení zaručena 
masivní mediální podpora. 
Nejenom díky spolupráci 
s řadou silných mediálních 
partnerů se informace o no-
vinkách dostanou přímo 
k zákazníkům. Na logo Volba 
spotřebitelů a jeho vítěze lze 
narazit ve spotech v televizi, 
Youtube a online prostředí, 
v tisku, rádiích, outdooru, 
dále v rámci instore podpory 
v prodejnách Tesco a Makro 
a samozřejmě v online pro-
storu hlavně na sociálních 
sítích.

Charitativním partnerem 
Volby spotřebitelů je sbírka 
Pomozte dětem, známá svým 
maskotem, žlutým Kuřetem. 
„Každoročně chceme s Kuře-
tem pomáhat většímu počtu 
znevýhodněných dětí v České 
republice, a proto hledáme 
nová partnerství. Připojte se 
ke Kuřeti, pomáhat je lehké 
jako pírko," uvádí programo-
vá manažerka Pomozte dě-
tem Ludmila Mrazíková.
Text a foto Bohumil Brejžek

Můžeme jako zákazníci ovlivnit výrobu 
velkých korporací? Nebo vyjádřit naše 
přání ohledně rozšíření portfolia výroby 
lokální irmě na druhé straně republiky? 
Volba spotřebitelů je právě takovým 
nástrojem, který propojuje výrobce 
a spotřebitele. Vyvrcholením tohoto 
snažení je pak každoroční vyhlášení 
výrobků, které zákazníci oceňují, které 
na trhu vítají, a které kupují. O účast 
v programu je každoročně velký zájem. 
Čtyřiadvacátého ročníku spotřebitelského 
programu Volba spotřebitelů – Nejlepší 
novinka 2024 se zúčastnilo a o přízeň 
zákazníků bojovalo 221 produktových 
novinek od 168 irem, spotřebiteli 
vybraných vítězů bylo pak celkem 66. 

Ocenění zástupci všech výherců

Lukáš Matějka představuje oceněné produkty

Viktorie Škorvagová z výzkumné 
agentury NIQ a Lukáš Matějka
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Festival vypukl v pátek 14. 
června ve 14 hodin. V sobotu 
mohli návštěvníci dorazit už 
v 10 hodin dopoledne. Po oba 
dny festival trval do 21. hodin. 
Organizátoři očekávali hojnou 
účast, a to se i splnilo. „Letos 
se konal 12. ročník festivalu. 
Příchozí čekala bohatá nabíd-
ka minipivovarů z celé repub-
liky. Návštěvníci se na festiva-
lu setkali jak s pravidelnými 
účastníky, tak s pivovary, kte-
ré na festival dorazily poprvé. 
Nově se objevil například Pi-
vovar Olešná, Rodinný pivo-
var Knajzl či žatecký Sedmý 
schod. K ochutnání byly jak 
tradiční české ležáky, tak vše-
možná svrchně kvašená piva, 
která jsou u minipivovarů 
dnes již standardem,“ popsal 
Jiří Sedláček, ředitel festivalu 
Pivo na Náplavce.

Stánky nabízely pochutiny 
k pivu

Součástí každého ročníku fes-
tivalu jsou i stánky s občer-
stvením, které se hodí k pivu. 
Ty nechyběly ani letos. „V ši-
rokém spektru chutí a vůní 
návštěvníky festivalu obslu-
hovalo na 15 stánků s jídlem. 
Na místě byly stánky s bur-
gery, k ochutnání se nabíze-
ly různé masové grilované 
pochutiny, belgické hranolky, 
balkánské speciality, řemesl-
ná pizza, kvalitní české uze-
niny, francouzské klobásky, 
burgundští šneci, sýrové kou-
le a mimo to i kvalitní káva,“ 
vyjmenoval Jiří Sedláček.

Pivo ze skla chutná lépe

Způsob degustace piv zůstal 
i pro letošní ročník stejný. 
Během všech ročníků se pivo 
pije výhradně ze skleněných 
džbánků – organizátoři se tak 
snaží zamezit zbytečnému 
odpadu v podobě plastových 
kelímků, a navíc pivo ze skla 
chutná lépe. Klasických půl-
litrů se návštěvníci festivalu 
ale nedočkají. „Pivo na Ná-
plavce je degustačním festiva-
lem, pije se proto maximálně 
po třetinkách. Vstupné bylo 
zdarma. Podmínkou konzu-
mace piva je koupě degus-
tačního setu, který sestává 
z festivalového skleněného 
džbánku o objemu 0,3 l, degu-
stační karty a tužky,“ popsal 
Jiří Sedláček.

Festival Pivo na Náplavce 
není jen o pití piva a skvělé 
gastronomii, připraven je ka-
ždoročně i bohatý kulturní 
program.

Nejen Staropražští 
pardálové a mexická 
kapela Mariachi

„V pátek vystoupili Staropraž-
ští pardálové, mexická kapela 
Mariachi a akustický swing 
zahráli Django Always. Sobot-
ní odpoledne zpříjemnil Jazz 
Underground, Radio Hot Club 
a kubánští Cuatro Por Cinco. 
V sobotu od 10 do 14 hodin 
byl navíc součástí programu 
i Pivní bleší trh, kde si sbě-
ratelé mohli doplnit sbírku 
etiket, tácků, zátek a dalších 
s pivem souvisejících propri-
et,“ uzavřel Jiří Sedláček.

Představily se i nové 
minipivovary

Součástí festivalu je i hlaso-
vání o nejoblíbenější mini-

pivovar. Cílem festivalu je 
seznámit co nejširší okruh 
návštěvníků nejen s produk-
cí malých českých pivovarů 
včetně odlišných chutí jejich 
piv od běžné produkce, ale 
také jim nabídnout přímý 
kontakt s jejich majiteli a slád-
ky. Kromě toho je snahou 
organizátorů festivalu před-
stavit Pražanům a návštěvní-
kům metropole nově vzniklé 
minipivovary z různých krajů 
České republiky.

Eugenie Línková

Pivo na Náplavce je oblíbený degustační 
festival zlatavého moku. Letos se konal 
uprostřed června na Rašínově nábřeží. 
Účastnily se ho stálice i nováčci. Na pravém 
břehu Vltavy se tak představilo 40 zástupců 
českých minipivovarů. Součástí festivalu 
byly i stánky s jídlem, pivní bleší trh a ně-
kolik koncertů.

Červnový festival Pivo na Náplavce 
představil 40 minipivovarů

Kapely bavily nejen dospělé.

Na Náplavce se i oceňovalo.

Pohoda s pivem na Náplavce Na Náplavce

FESTIVAL


